
Motto: Wspaniały jest czfozoie/j który dostrzega tzvoje seree.
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POCKET S E O B E W  POLSKICH
Nauczyciele ■ Wychowawcy - Profesorowie

Jerzy GOMOLISZEWSKI (1904 - 1988)

P ro fe s o r  J e rz y  
G o m o lis ze w s k i u ro d z ił  się  w  d n iu  2 4  
k w ie tn ia  1 9 0 4  r w e  wsi Z a g ó rz e  
p o w ia tu  k ło b u c k ie g o  w  ro d z in ie  
n a u c z y c ie ls k ie j.

U c z ę s z c z a ł do  L ic e u m  
H u m a n is ty c z n e g o  im . K a z im ie r z a  
W ie lk ie g o  w  O lk u s zu , a po  z d a n iu  
e g z a m in u  d o jrza ło ś c i w  1 9 2 3  ro k u  - 
ro z p o c z ą ł  s tu d ia  n a  W y d z ia le  
G e o d e z ji P o lite c h n ik i W a rs z a w s k ie j.

Po u k o ń c z e n iu  s tu d ió w  w  
1 9 2 9  ro k u  p ra c o w a ł p rz y  s ca lan iu  
g ru n tó w . O d 1 9 3 0  ro k u  do chw ili 
w y b u c h u  II w o jn y  ś w ia to w e j w  1 9 3 9  

r. p ro w a d z ił ja k o  m ie rn ic z y  p rz y s ię g ły  w  R a d o m s k u  w ła s n e  b iu ro . W  o k r e 
sie o k u p a c ji w y k o n y w a ł p o m ia ry  d la  p o trz e b  k o p a ln i „ K a z im ie rz " , a
n a s tę p n ie  p rz e p ro w a d z a ł s ca la n ie  g ru n tó w  w si M u s z y n k a , P o w ro ź n ik  i
P ta s zk o w a  w  p o w ie c ie  n o w o s ą d e c k im . Po z a k o ń c z e n iu  w o jn y  ju ż  w  ro k u  1 9 4 5

b ie rz e  a k ty w n y  u d z ia ł w  re a liz a c ji r e fo r m y  ro ln e j,  p ra c u ją c  p rz y  p arc e la c ji 
m a ją tk ó w -z ie m s k ic h .

W  g ru d n iu  1 9 4 5  r. r o z p o c z ą ł  s tu d ia  w y ż s z e  n a  W y d z ia le  
A rc h ite k tu ry , W y d z ia łó w  P o litec h n ic zn yc h  A k a d e m ii G ó rn ic ze j w  K ra k o w ie ,  
k tó re  u k o ń c z y ł w  ro k u  1 9 5 2 ,  u z y s k u ją c  s to p ie ń  in ż y n ie ra  a rc h ite k ta  i m a 
g is tra  n a u k  tec h n ic zn yc h .

P ro fe so r. J e rz y  G o m o lis ze w s k i p rac ę  d y d a k ty c z n ą  ro z p o c z ą ł w  
ro k u  1 9 4 6 ,  p ro w a d z ą c  z a ję c ia  d y d a k ty c z n e  g łó w n ie  z  p rz e d m io tó w : g e o 
d e z ja  in ż y n ie ry jn o  p rz e m y s ło w a , in w e n ta ry z a c ja  i s za c o w a n ie  o b ie k tó w  
b u d o w la n y c h  i in ż y n ie rs k ic h , g e o d e z y jn a  in w e n ta ry z a c ja  m ie jsk ic h  u rz ą d z e ń  
p o d z ie m n y c h  o ra z  p o m ia ry  a rc h ite k to n ic z n e . R ó w n o c ześ n ie  p o d ją ł p racę  
n a u k o w ą  w K a te d rz e  M ie rn ic tw a  II  n a  W y d z ia le  In ż y n ie r ii ,  p o c zą tk o w o  na  
s ta n o w is ku  a s y s te n ta , s ta rs ze g o  a sy s te n ta  a  n a s tę p n ie  a d iu n k ta .

S to p ień  d o k to ra  n a u k  te c h n ic zn y c h , p ro f .  J e rz y  G o m o lis ze w s k i 
u z y s k a ł w  ro k u  1 9 5 0 ,  n a  p o d s ta w ie  ro z p ra w y  p t. „ A n a liz a  p rzy d a tn o ś c i i 
d o k ład n o ś c i try g o n o m e try c z n y c h  m e to d  p o m ia ru  s y tu a c y jn o -w y s o k o ś -  
c io w ego  w  o d n ie s ie n iu  do  n ie d o s tę p n y c h  p u n k tó w  b u d o w li" ,

Po u tw o rz e n iu  w  A G H  w  ro k u  1 9 5 1  W y d z ia łu  G e o d e z ji G ó rn icze j 
b y ł p ra c o w n ik ie m  n a u k o w o -d y d a k ty c z n y m  te g o ż  W y d z ia łu  -p o c z ą tk o w o  ja k o

)



za s tę p ca  p ro fe s o ra , n a s tę p n ie  od  ro k u  1 9 5 4 ,  ja k o  p ro fe s o r n a d z w y c z a jn y  a od 
ro k u  1 9 5 9  ja k o  p ro fe s o r z w y c z a jn y .

W  czasie  p ra c y  w  A G H  p ro f . J e rz y  G o m o lis ze w s k i p e łn ił liczne  
fu n k c je : m ię d z y  in n y m i k ie ro w n ik a  K a te d ry  G e o d e z ji P rz e m y s ło w e j w  la ta ch  
1 9 5 3 - 1 9 6 9 ,  K ie ro w n ik a  S tu d ió w  Z a o c z n y c h  n a  W y d z ia le  G e o d e z ji G ó rn ic ze j 
A G H w  la ta ch  1 9 5 4 - 1 9 5 5  o ra z  d z ie k a n a  te g o ż  W y d z ia łu  od 1 .0 9 .1 9 5 6  do  
3 1 . 0 8 . 1 9 6 0  ro k u .

W ie lo k ie ru n k o w a  d z ia ła ln o ś ć  p ro f .  J e rz e g o  G o m o lis ze w s k ie g o  o b e j
m u je  ta k ie  z a g a d n ie n ia  ja k :  m e to d y k a  g e o d e z y jn y c h  p o m ia ró w  z a b y tk ó w  
a rc h ite k tu ry , g e o d e z y jn a  in w e n ta ry z a c ja  sieci i u rz ą d z e ń  p o d z ie m n y c h , g e o 
d e z y jn a  in w e n ta ry z a c ja  b u d o w li z a b y tk o w y c h  i o p ra c o w a n ie  in w e n 
ta ry z a c y jn y c h  m a p  w ie lk o s k a lo w y c h , g e o d e z y jn e  m e to d y  b a d a ń  
p rz e m ie s z c z e ń  te re n u , b u d o w li i u rz ą d z e ń  tec h n ic zn y c h  o ra z  h is to r ia  g e o d e z ji  
i k a r to g ra f i i.

W y n ik i tych  b a d a ń , z o s ta ły  o p u b lik o w a n e  w  4 4  p racach  n a u k o w y c h ,  
s ta n o w ią  p o w a ż n y  w k ła d  p ro fe s o ra  do  ro z w o ju  g e o d e z ji in ż y n ie ry jn e j.  N a

s zc zeg ó ln e  w y ró ż n ie n ie  b ę d ąc e  u w ie ń c z e n ie m  jeg o  z a in te re s o w a ń  
a rc h ite k to n ic z n y c h , jest m o n u m e n ta ln e  d z ie ło  w  postac i a lb u m u  p t. „Kościół 
Ś w ię te j A N N Y  w  K r a k o w ie " .

W  u z n a n iu  z a s łu g  z a  s w ą  d z ia ła ln o ś ć  P ro fe s o r J e rz y  G o m o lis ze w s k i 
z o s ta ł o d z n a c z o n y  w  ro k u  1 9 7 3  K rz y ż e m  K a w a le rs k im  O rd e ru  O d ro d z e n ia  
P olsk i, Z ło tą  O d z n a k ą  Z a  Z a s łu g i d la  G e o d e z ji i K a r to g ra f i i  w  ro k u  1 9 7 0 ,  Z ło tą  
O d z n a k ą  z a  P racę  S p o łe c zn ą  d la  M ia s ta  K ra k o w a  w  ro k u  1 9 6 7 ,  o ra z  b y ł 
1 0 -c io  k ro tn y m  la u re a te m  n a g ro d y  R e k to ra  A G H .

P ro fe s o r J e rz y  G O M O L IS Z E W S K I z m a r ł  1 2  m a rc a  1 9 8 8  ro k u . Na  
m iejsce  w ie c z n e g o  s p o c z y n k u  n a  c m e n ta rz u  R a k o w ic k im  w  K ra k o w ie  n ie z w y k 
le c e n io n e g o  i s z a n o w a n e g o  n a u k o w c a  o d p ro w a d z il i  i p o ż e g n a li liczn i p r z y ja 
c ie le , k o le d z y , a b s o lw e n c i i s tu d en ci A k a d e m ii G ó rn ic zo -H u tn ic ze j.

Stanisław PACHUTA

EGZAMINY
Planowane egzam iny na up raw nien ia  zawodowe w  dz iedzin ie  geodezji i k a r to g ra fii w  p ierw szym  kw arta le  2001 r,

styczeń 18 -20-200 1 r.
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Zie lona Góra
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Lublin

NAGRODY

W dniu 26 paźdz ie rn ika  20 0 0  r. odbyło  się uroczyste w ręczenie nagród 
M in is trów : Rozwoju Regionalnego i Budownictwa o raz  Spraw W ewnętrznych i 
A dm inistracji za w yb itne  osiągnięcia twórcze w  arch itek tu rze , budownictw ie, geodezji 
i ka rto g ra fii.

W roku bieżącym  w  dz iedzin ie  geodezji i k a r to g ra fii p rzyznano cztery nagrody 
w  tym : jedną pierwszego stopnia, dw ie drug iego  stopnia i jedną  trzeciego stopnia. 
Zamieszczam y w ykaz nagrodzonych opracowań oraz zespołów k tó re  je w ykona li: 

NAGRODA I STOPNIA
„System geodezyjnego monitoringu przemieszczeń i deformacji ścian 
szczelinowych i obiektów w  strefie wpływu głębokich wykopów"

Za opracow anie  i w d ro że n ie  n o w a to rsk ie go  system u m o n ito rin g u , k tó ry  
um ożliw ia  wyprzedzające w  czasie in fo rm ow a n ia  o zagrożen iu aw a rią  lub ka tas tro fą  
budow li istniejących w  s tre fie  w p ływ u w ykonyw anych  głębokich w ykopó w  i ścian 
szczelinowych osłaniających te w ykopy. Na system sk łada ją  się: technolog ia pom iarów  
przemieszczeń, zm ian nachylenia i ugięć fundam entów , pa li i ścian szczelinowych oraz 
służące da tego precyzyjne ins trum en ty  pom iarow e, wśród nich o ryg ina ln e  opracow
an ia w  postaci:

- m odułowego in k lin o m e tru  strunow ego MIS,
- ink lino m etru  cięgnowego IC,
- pochyłom ierza nasadkowego PN 31 .
System ten stosuje się w  czasie w ykonyw a n ia  g łębokich w ykopó w  np. pod 

w ie lokondygnacyjne garaże podziem ne. Można go rów n ież stosować w  czasie budowy 
i eksploatacji:

- budow li p iętrzących,
- m urów  oporowych,

- tun e li w ykonyw anych  od kryw ko w o  oraz do k o n tro li bezpieczeństwa budowli 
zna jdujących się na skarpach i terenach podlegających de form acjom  powierzch
ni pod w p ływ em  eksp loatacji górniczej.

System w drażano podczas budow y podziem nych części w ie lu  budynków  w ysokoś
ciowych z trze m a lub czterom a kondygna c jam i podziem nym i. Zm iany nachylenia 
ścian szczelinowych wyznaczane w  p ro filach  in k lin o m e tru  z dokładnością 0 ,02 
m m /m , zaś s trza łk i k rzyw izn y  ugięcia z dokładnością  0 ,0 3  mm na 3 m. Stwierdzono 
m iędzy innym i, że podczas g łęb ien ia  w ykopu  m ogą następować:
- przem ieszczenia poziom e podstaw  ścian szczelinowych na głębokości k ilkunastu  

m etrów , (znajdujących się w  gruncie  o 4 -5  m poniżej p ły ty  dennej), dochodzące do 
25 mm,

- w ygięcia ściany szczelinowej w yraża jące się p rom ien iam i k rzyw izn y  m n ie jszym i od 
1 km ,

- zm iany nachylenia ściany szczelinowej dochodzące do 4 m m /m .
Dla zespołu w  sk ładzie Je rzy  JANUSZ Wojciech JANUSZ A ndrze j KALIŃSKI 

M ieczysław KOŁODZIEJCZYK A ndrze j TORUŃSKI Jan WASILEWSKI 
Instytut Geodezji i Kartografii.

NAGRODA II STOPNIA
„Założenie nowej podstawowej osnowy grawimetrycznej kraju i jej inte
gracja ze standardem europejskim"

Za pom iar i opracowanie nowoczesnej osnowy graw im etryczne j o w ysokie j 
dokładności oraz zin tegrow an ie  je j ze standardem  obow iązującym  w  kra jach Europy 
Zachodniej. Osnowa ta jest jednorodna pod w zględem  s tru k tu ry  i dokładności. Stanowi 
ją  354  pu n k ty  u trw a lone  w  teren ie .
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Standard (w z o rz e c ) g raw im e tryczny  ok reś la ją  sprawdzone, specja lnej sieci tzw. 
długich przęseł, wartości przyśpieszenia sity ciężkości. Zosta ły one w yznaczone na 12 
punktach, m etodą pom iarów  absolutnych, tj. g ra w im e tra m i ba lis tycznym i skaii- 
b row anym i podczas m iędzynarodow ych ka m p a n ii porównawczych w  Sevres. S tandard 
osnowy jest iden tyczny ze standardem  eu rope jsk im , zarów no pod względem  poziom u 
i jednostki g raw im etryczne j jak  i pod w zględem  dokładności.

Dla zespołu w  składzie :
A ndrzej SAS-UCHRYNOWSKI, Lucjan SIPORSKI, A ndrze j SAS, Seweryn MROCZEK, 

M aria CISAK, Instytut Geodezji i Kartografii.

NAGRODA II STOPNIA
„Opracowanie treści i formy graficznej nowej edycji cywilnej mapy
topograficznej w  skali 1 :50000"

Opracowanie, w ykona ne w  latach 1 9 9 3 -1 9 9 8  stanow i nową jakość w  po lsk ie j k a r
to g ra fii topogra ficzne j. Jego e fe k tem  była  szczegółowa instrukc ja  techniczna, na pod
stawie k tó re j opracowano i w ydano dotychczas ponad 4 0 0  a rkuszy nowej m apy w  skali 
1 :5 000 0  (w  sum ie dla całego obszaru Polski w ydanych będzie 10 80  a rkuszy). Mapa 
ta cha rakte ryzu je  się bogatą i szczegółową treścią a dz ięk i zastosowaniu nowych 
rozw iązań graficznych, zachowuje p rzy  ty m  w  pe łn i czytelność i przejrzystość.

Dla zespołu w  składzie:
M aria KACPRZAK, Józef MAJ, W iesław OSTROWSKI, Jerzy SIWEK, Jerzy 

BALCERZAK, A ndrze j Z. KACZYŃSKI, A licja DZIEWULSKA, A ndrze j CZERNY
Główny Urząd Geodezji i Kartografii Departament Kartografii i 
Fotogrametrii
Uniwersytet Warszawski Katedra Kartografii,
Politechnika Warszawska Instytut Fotogrametrii i Kartografii, 
Państwowe Przedsiębiorstwo Geodezyjno-Kartograficzne,
Instytut Geografii i Przestrzennego Zagospodarowania PAN.

NAGRODA III STOPNIA
„Technologia opracowania NMT I map cyfrowych metodami fotograme
trycznymi dla celów prognozowania powodzi"

Współczesne m e tody p rzew idyw an ia  sku tkó w  powodzi d la różnych rzek bazują 
g łów n ie  na ak tua lnych  num erycznych m odelach rze źby terenu ( NMT ), mapach 
topograficznych w  postaci num erycznej oraz orto fo tom apach w  postaci obrazów  ras- 
towych. Takich a k tu a ln ie  danych, k tó re  są niezbędne do systemu prognozow ania 
zasięgu fa li powodziow ej, nie ma jeszcze dla żadnej rze k i w  Polsce. W bieżącym  roku 
rozpocznie się rea lizac ja  w ie lk iego  p ro je k tu  opracow ania NMT, num erycznych map 
topograficznych i o rto fo tom ap  cyfrow ych w  ska li 1 :1 0 0 0 0  dla g łównych rze k  w  Polsce.

W ykonanie  zdjęć lotn iczych.
W ykonane zosta ły  w  dwóch s k a la c h :l: 1 7 000  i 1 :2 500 0 .
A ero triangulac ja .
Po raz p ierw szy w  Polsce w yrów n ano  jednocześnie całość opracowanych zdjęć o 

długości trasy  oko ło  4 0 0  km .W yn ik i w yko rzys ta n o  do pom iaru  NMT na P -l oraz do 
op racow ania m apy nu m erycznej w  ska li 1 :1 0 0 0 0  i generow ania  o rto fo tom ap  
cyfrow ych z p ikselem  1 m x 1 m.

Pom iar NMT.
Dokładność wynosi oko ło + / -  0 ,5  m. Z NMT wygenerowano warstwice z cięciem 1 m.
O rto fo tom apy.
Dokładność p lan im etryczna  o rto fo tom ap  jest poniżej 2 pikseli. Poza obrazam i 

cy fro w ym i w  fo rm acie  TIFF w yp lo tow ano o rto fo to m a p y  1 :1 000 0.
N um eryczne m apy topograficzne.
Opracowano w  ska li 1 :1 7 0 0 0 . do opracowania m ap dodane zosta ły warstw ice z 

cięciem 1 m w ygenerow ane z NMT.
M apa użytko w an ia  z iem i i po k ryc ia  terenu .
Opracowano w  ska li 1 :1 0 0 0 0 .M apa zaw iera 19 e lem entów  użytkow an ia  z iem i i 

pokryc ia  terenu .
Dla zespołu w  składzie :
Romuald KACZYŃSKI, A ndrze j NOWOSIELSKI, A ndrze j ĆWIKLIŃSKI, Stanisław 

JANISZEWSKI, Jan ZIOBRO, K azim ie rz SŁ0NI0W SKI, F lorian DŹWIGAŁ0WSKI, Ryszard 
GRONET, Zenon P0ŁAWSKI, A ndrze j ŚLIWIŃSKI, Ireneusz EWIAK, Instytut Geodezji 
i Kartografii oraz Polskie Przedsiębiorstwo Geodezyjno-Kartograficzne
S.A.

T. Kuźnicki

\^ j\^ L c /t i^ O Ą C ^

III Międzynarodowe Sympozjum „POLACY RAZEM"

W dniach 22 -25  w rześn ia 20 00 r. odbyło  się w  Londynie III M iędzynarodowe 
Sym pozjum  „Polacy ra ze m ". W spó ło rgan iza to ram i tego spo tkan ia  inżyn ie rów  Polaków 
z całego św iata b y li: S towarzyszenie Techników Polskich w  W ie lk ie j B ry ta n ii - k tó re  jed
nocześnie obchodziło 60-lecie swego is tn ien ia , Federacja Stowarzyszeń N aukowo - 
Technicznych NOT, S towarzyszenie „W spó lnota  P olska" oraz Polskie Towarzystwo 
Naukowe na Obczyźnie.

Patronat honorow y spraw ow ali: Ryszard Kaczorowski - osta tn i Prezydent II RP 
oraz  p ro f. A n d rze j W iszn iew sk i - M in is te r, P rzew odn iczący K om ite tu  Badań 
Naukowych. W /w  pa tron i honorow i nie ty lk o  uczestniczyli w  Sym pozjum , a le także 
w yg łos ili bardzo ciekawe re fe ra ty .

S potkan ie  odbyw a ło  się w  s iedz ib ie  POSKu (P o lsk i O środek Społeczno- 
K u ltu ra lny) p rzy  King Street, w  lond yńsk ie j dz ie ln icy Ealing.
W ramach bogatego p rogram u tegoż sym pozjum , m ia ły  miejsce następujące
im prezy:
Sesja Naukowa - podczas k tó re j w ygłoszono 17 re fe ra tów ; p rezentow ali je a u to rzy  z 
Austrii, Francji, Polski, Szwajcarii, S tanów Zjednoczonych oraz W ie lk ie j B ry tan ii. 
Referaty do tyczyły  w ie lu  różnych dziedzin  n a u k i i tech n ik i, a ciekawsze z nich to: 
-P o r t  Praski, nowy salon W arszawy; propozycja tra nsfo rm ac ji cen tra lne j części 

W arszawy. Autor: W łodzim ie rz Bronic-Czechowski (W B).
- W łókna na tura lne i chemiczne do ro ku  20 2 0 . A u to rzy : Ryszard Kozłowski i M ichał 

Rawluk (P).
- Z ielone s iln ik i, w odór z re fo rm in g u  pa liw  poprzez technolog ię „ le a f" .  Autor: M irostw

LW yszyński (W B).
- Zarządzanie p ro je k ta m i in żyn ie rsk im i w  rad iu  i te le w iz ji. Autor: Tomasz Jonscher 
(W B).
- M etoda p ro jek tow a n ia  i w e ry fik a c ji uk ład ów  scalonych w ie lk ie j ska li in tegracji w f i r 

m ie Buli. Autor: M onika Obrebska (F).
- Samochód w irtua lny . Fikcja czy rzeczywistość. A u to r: M arek Bedyński (F).
- Era DNA. Autor: Anna K arczewska-M itu ra (P).
-T e ch n o lo g ia  GIS o ra z  te le d e te kc ja  w  och ron ie  śro dow iska . A u to rk a : Anna 

W ielogórska (WB).
- W ażniejsze osiągnięcia techniczne członków  Polonia Technica. Autor: Janusz Zastocki 
(USA).
- Osiągnięcia Polaków  w  przem yśle  h liko p te ro w ym  Stanów Zjednoczonych. Autor: 

Janusz Romański (USA).
W ystawa gobelinów  artystycznych pt „Splot N a tu ry  - m ia ła  miejsce w  Galerii POSKu, 
gdzie Ins ty tu t W łókien  N atu ra lnych z Poznania w yeksponow a ł swoje nowoczesne 
wyroby, k tó re  w  A ng lii zna jd u ją  w ie lu  nabywców.
Pnknz Teatru M ody - św ietna ko lekc ja  odzieży z na jnowszych tka n in  na tura lnych, 
stanowiących w yro b y  w /w  Ins ty tu tu , prezentow ana przez Izabelę Trojanowską w raz z 
zespołem m odelek, w  fo rm ie  występu a rtystycznego.
Sem inarium  B ryty jsko-Po lsk ie  p t. „M ożliw ość inw estow ania w  polskie m ałe i średnie 
p rzedsięb iorstw a", k tó rego  o rgan iza to re m  było  Stowarzyszenie Techników Polskich w
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W ielk ie j B ry tan ii oraz B ryty jsko-Po iska Izba Handlowa.
Im p rezy te b y ły  nie ty lk o  fo ru m  do w ym ia n y  m yśli i doświadczeń o rg a n iza 

cyjnych i fachowych, ale także  św iadczyły o w ysok im  poziom ie i w ie lk im  w k ładz ie  po l
skich inżyn ie rów  w  w  rozwó j św iatow ej na uk i I techn ik i. B yły także  p rzyczynk iem  do 
zaciśniania w ięz i narodowych i w spółp racy w  rozw iązyw an iu  różnorodnych prob
lemów, z pożytk iem  także  dla rodzinnego k ra ju .

Z naszego S towarzyszenia w  Sym pozjum  udz ia ł w z ię li ko ledzy: Zenon M arzec i 
M arian Szym ański. Ponadto, w  de legacji FSNT NOT uczestniczył także  nasz ko lega i 
jednocześnie Wiceprezes NOT, S tanisław  Zarem ba.

W czasie trw a n ia  Sym pozjum , odbyło  się w  Londynie, w  dn iu  25 w rześn ia br, 
odsłonięcie pom nika genera ła W ładysława S ikorskiego, p rem iera Rządu Londyńskiego 
oraz Wodza Naczelnego Polskich Sit Zbro jnych na zachodzie. Pom nik staną ł na p rze 
ciw Ambasady RP A nglii. Odsłonięcia do kona li: członek ro dz iny  k ró lew sk ie j książę 
Kentu oraz Am basador RP w  A ng lii, w  obecności M arsza łka Sejmu RP Macieja 
P łażyńskiego, M in is tra  Spraw Zagranicznych W ładysława Bartoszewskiego i M in istra

O brony B ronisława Kom orow skiego. Obecne b y ły  poczty sztandarowe organizacji 
kom batanckich, a także  licznie p rz y b y li kom batanci polskich sił zbro jnych walczących 
na zachodzie. Uroczystości tow a rzyszy ły  kom pan io  honorowa i o rk iestra  reprezen ta 
cyjna A rm ii B ry ty jsk ie j.

Była to z pewnością uroczystość w ażna po lityczn ie , a także  podniosła i jed
nocześnie bardzo re fleksy jna .

W w olne j chw ili, uda ło  się także  zw iedzić słynne Królewskie O bserwatorium  
Astronom iczne w  Greenwich, a szczególnie pokontem plow ać, stojąc na lin ii (w yzna 
czonej e lek tron iczn ie ) p o łu dn ika  zerow ego. Greenwich po łożone jest na skra ju  roz
ległe j ag lom eracji londyńskie j, dojazd do obserw ato rium  jest następną ciekawostką 
techniczną, bow iem  dostać się tam  m ożna nowo w ybudow aną supernowoczesną lin ią  
m etra , s terow aną au tom atyczn ie  (bez k ieru jącego pociąg iem ] i p rzebiegającą na 
estakadach, budow anej ak tu a ln ie  nowoczesnej dzie ln icy Londynu - Dockland.

Marian Szymański

O piniow anie ak tó w  praw nych
Pan
Dr Kazimierz BUJAKOWSKI 
Główny Geodeta Kraju 
Warszawa

Uwagi do rozporządzen ia  M in is tra  Rozwoju Regionalnego i Budownictwa w sprawie 
szczegółowych zasad i trybu zgłaszania prac geodezyjnych i kartograficznych, 
przekazywania materiałów i informacji powstałych w wyniku tych prac do państ
wowego zasobu geodezyjnego i kartograficznego, rejestrowania systemów i prze
chowywania kopii zabezpieczających bazy danych systemu informacji o terenie, a 
także ogólnych warunków umów o udostępnianie tych baz danych o terenie, a także 
ogólnych warunków umów o udostępnianie tych baz danych.
1. §4 ust. 1 - niejasne jest w  ja k i sposób ośrodek będzie „p o tw ie rd z a ł"  dokum en t 

p rzekazyw an y na nośniku ko m pu te row ym , jeże li bezpośrednio, to istota tak ie j 
regulacji traci sens.

2. §6 ust 2 Zaw arta tam  regulacja jest zby t re s trykcy jna . Co jest celem ta k ie j re gu 
lacji?

3. §7 ust 3 p k t 2 W ątpliwości budzi na łożen ie  na wykonaw cę obow iązku 
sporządzenia in fo rm ac ji o liczbie jednostek. O pła ty w  całości pow in ien ustalić i 
obliczyć ośrodek. W ykonawca nie musi znać w  szczegółach przepisów  o na liczaniu 
opłat.

4. §9 p k t 1 Ponownie, ka tegoryczn ie  kw estionu jem y zasadę określan ia  zm ian na 
mapę zasadniczą przez w ykonaw cę, lub w skazaną przez niego osobę. Zm iany te 
powinien w prow adzać ośrodek w  ram ach pobieranych op ła t. Celem prezentow ania 
tak iego  stanowiska jest jakość i w iarygodność m apy zasadniczej, podobnie zresztą 
jak  ma to miejsce we w prow adzan iu  zm ian  do ew idencji g runtów .

5. §10  skreślić pu nk t 3 Ośrodek dokonu je  k o n tro li, b ierze op ła ty  i za nic nie 
odpow iada ' ?

6. §14  skreślić.
7. § 15 Należy umieścić tu ta j następujące prace:

- w ykonyw an ie  w yrysów  (opis i m apa) z ew idencji g runtów .
- opracowanie wstępnych p ro je k tó w  podzia łu  nieruchom ości.

Nie umieszczenie w  w ykaz ie  tych prac spowoduje obow iązek ich zgłaszania n ieza
leżnie od tego kto  je w ykonu je  (ta kże  u rzędy).
Jesteśmy zdania, że w y rysy  i w yp isy  (opis i m apa) będące dokum en tem  praw nym , 
stanowiące podstawę np. do wpisu do KW, w yko n u ją  w yłączn ie  osoby posiadające 
up raw nien ia  zawodowe w  zakresie 2, co jednoznacznie w yn ika  z art. 42 ust I pkt 5 
ustawy praw o g i k.
8. Za łącznik nr 1
a) I. 6 - wpisać oprócz nr up raw nień zawodowych także  zakres up raw nień,
b) W ykreślić 1.8 -p a trz  uw agi w yże j,
c) I I 5 po co podawać grupę aso rtym entow ą jest to e lem ent n ikom u nie po trzebny - 

w ykreślić

Pan
Dr inż. Stanisław ZIELENIEWSKI 
Dyrektor
Departamentu Architektury, Budownictwa, Geodezji i Kartografii 
W  Ministerstwie Rozwoju Regionalnego i Budownictwa 
Warszawa

Zarząd G łówny S towarzyszenia Geodetów Polskich p rzekazu je  uw agi do nowelizacji 
rozporządzen ia  M in is tra  Gospodarki P rzestrzennej i Budownictwa z dnia 14 grudnia 
1994 r w  spraw ie w a ru n kó w  technicznych, ja k im  pow inny odpowiadać bu dynk i i ich 
usytuow anie . S towarzyszenie ustosunkowuje się ty lk o  do te j części rozporządzen ia  
k tó ra  do tyczy dz iedziny geodezji.
1. Powierzchnia d z ia łk i budow lanej na leża łoby oznaczyć sym bolem  „P ". Symbol 

ta k i jest powszechnie p rzy ję ty  w  b ranży geodezyjne j, zm iana oznaczenia 
spowoduje różnego rodza ju  n ieporozum ien ia  i perturbacje  na styku budownictwa i 
geodezji. W za łączn iku nr 2 p k t 6 .1  pow ierzchn ia  d z ia łk i budow lanej oznaczono 
bardzo dziw nie lite rą  „F ". D odatkow o s tw ie rdzam y niezgodność tego oznaczenia
z rys. 16, gdzie tę pow ierzchn ię  oznaczono sym bolem  „T ".

2. Tablica 1 p k t 1 3 -1 .c pow inno być „pow ie rzch ń ia  n ieu tw ardzona, biologicznie czyn
na "

Zebranie Zarządu Głównego SGP
W dniu 24 października 2000 r. odbyło się w Warszawie Zebranie Zarządu Głównego SGP. 

W obradach wzięło udział około 50 osób w tym 29 Członków Zarządu Głównego SGP. Porządek 
obrad przewidywał:

1. Otwarcie Zebrania,
2. Przyjęcie protokółu nr. 7 /9 8 /9 9 /2 0 0 0  z zebrania Z,Gł. SGP z dnia 30.06.2000 r.
3. Informacja Głównego Geodety Kraju Pana Kazimierza Bujakowskiego na temat przepi

sów prawnych w geodezji,
4. Dyskusja nad sprawozdaniem z działalności Prezydium Z.Gł. SGP za okres od 30.06.do

24.10.2000 r.
5. Sprawy XXXIV Zjazdu Delegatów SGP:

- sprawa hasła Zjazdu,
- przyjęcie porządku obrad Zjazdu,
- Inne sprawy związane ze Zjazdem.

6. Sprawy różne i wolne wnioski.
7. Zakończenie obrad.
Zebranie otworzył Prezes SGP kol.K.Czarnecki witając uczestników posiedzenia w tym
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REKOMENDACJA
n r  8 /2 0 0 0

Stowarzyszenia Geodetów Polskich 

dla
B IU R A  G EO DEZJI I TE R EN Ó W  ROLN YC H  

w  B yd g o szc zy

Zarząd Główny SGP
daje gwarancję profesjonalnego i rzetelnego 

wykonywania przez w /w  firmę (instytucję) prac 
w zakresie:

1. Sca len ia  i w y m ia n y  g ru n tó w .
2 . R o zg ra n ic ze n ia  i  p o d z ia ły  n ie ru c h o m o śc i o ra z  s p o rz ą d z a n ie  d o k u m e n ta c ji d la  

c e ló w  p ra w n y c h .
3 . M o d e rn iz a c ja  e w id e n c ji g ru n tó w  i  b u d y n k ó w .
4 . P o m ia ry  s y tu a c y jn o -w y s o k o ś c io w e .
5 . In w e n ta ry z a c ja  p o w y k o n a w c z a  o b ie k tó w  b u d o w la n y c h  i u rz ą d z e ń  p o d z ie m 

nych .
6 . G le b o z n a w c z a  k la s y f ik a c ja  g ru n tó w .

Rekomendacja jest ważna w okresie od 24.10.2000 r. do 23.10.2004 r
Warszawa, dnia 24 października 2000 r.

Głównego Geodetę Kraju Kol. K.Bujakowskiego.
Przyjęto porządek obrad dodając pk t.l a.Nadanie rekomendacji dla Biura Geodezji i Tere

nów Rolnych w Bydgoszczy.
Następnie Prezes SGP oraz kol.K.Szelga wiceprzewodniczący Głównej Komisji Kwalifi

kacyjnej wręczyli Dyrektorowi BGiTR kol.St.Barlogowi następujący dyplom rekomendacji:

Protokół Nr. 7 /9 8 /9 9 /2 0 0 0  przyjęto jednogłośnie po uwzględnieniu uwagi zgłoszonej 
przez Kol.K.Ciska.

Z kolei glos zabrał Główny Geodeta Kraju.Poinformował że zakończono redakcję rządowego 
programu rozwoju systemu katastralnego. Zostanie on przedstawiony na posiedzeniu Prezydium 
Rządu. Przygotowana została tzw. Ustawa czyszcząca w której znajdą się zapisy zmian w Ustawie 
Prawo Geodezyjne i Kartograficzne. Opublikowano 10 Rozporządzeń wykonawczych do Prawa 
Geodezyjnego i Kartograficznego. W opracowaniu znajduje się jeszcze 14 Rozporządzeń.

Trwają prace Nad standardami technicznymi.Nastąpila nowelizacja Instrukcji Technicznych 
0-1 ( która zastąpi dotychczasowe instrukcje 0-1 i 0-2), G-3 i G-4. Opracowane są Wytyczne 
Techniczne G-1.10.

Po wystąpieniu Głównego Geodety Kraju rozwinęła się ożywiona dyskusja.Koledzy zgłosili 
zastrzeżenia do metody powołania Komisji Kwalifikacyjnej do spraw uprawnień zawodowych w 
dziedzinie geodezji i kartografii. Stwierdzono że zgłaszanie kandydatów było bardzo przypad
kowe i znaleźli się w niej ludzie nie przygotowani do przeprowadzania egzaminów. 
Proponowano aby większą ilość osób delegowało Stowarzyszenie Geodetów Polskich które ma 
bardzo dobre rozeznanie wśród kadry geodezyjnej.Proszono również o wyjaśnienie przyczyn 
zawieszenia przeprowadzania egzaminów na uprawnienia zawodowe. Sprawa ta bulwersuje 
szczególnie młodych geodetów.

Główny Geodeta Kraju poinformował że wobec zmian organizacyjnych nie może podać 
konkretnej daty wznowienia egzaminów.Rozporządzenie dotyczące nadawania uprawnień 
zostało opracowane i jest w ostatnim stadium legislacji. Jeśli chodzi o Komisję Kwalifikacyjną to 
kandydatów do niej zgłaszali wojewodowie. Stowarzyszenie Geodetów Polskich zgłosiło 16 
osób. Jeśli są uwagi do składu Komisji,prosi o ich zgłoszenie,możliwe są zmiany.

Następnie poruszone zostały sprawy sporządzania wyrysów i wypisów w Ośrodkach 
Dokumentacji Geodezyjno-Kartograficznych. Ostatnio czynności te mogą wykonywać tylko pra
cownicy Ośrodków.Kolejną sprawą jest powoływanie w ośrodkach-gospodarstw pomocniczych 
które startują w przetargach na roboty geodezyjne.

Poruszono również zagadnienie współpracy Głównego Urzędu Geodezji i Kartografii ze 
Stowarzyszeniem Geodetów Polskich.Zdaniem występujących Urząd zbyt mało wykorzystuje 
wnioski z różnych imprez naukowo technicznych także uwag zgłaszanych przez SGP do 
przepisów prawnych.

Główny Geodeta Kraju odpowiadając stwierdził,że przeanalizowane zostały sprawy zwią

zane ze sporządzaniem wyrysów,pisemne wyjaśnienia tego problemu zostało skierowane do 
SGP. Postanowiono że Ośrodki jako organ będą wydawały zaświadczenia o posiadanych mater
iałach,natomiast opracowania dla celów prawnych będą załatwiane w innym trybie. Stwierdził 
że gospodarstwa pomocnicze w Ośrodkach nie mogą zabiegać o roboty geodezyjne.

Na zakończenie stwierdził że w Stowarzyszeniu widzi partnera do rozwiązywania prob
lemów geodezyjnych i wszelkie otrzymywane uwagi i opinie są wnikliwie analizowane i wyko
rzystywane.

W następnym punkcie obrad Prezes SGP uzupełnił sprawozdanie z działalności Prezydium 
informacjami dotyczącymi ostatnich przedsięwzięć Stowarzyszenia:
- 4-5.09.br. przebywał w Polsce na Kongresie Mierniczych Górniczych,Prezydent FIG Pan Robert

W.Foster. W Krakowie odbyło się spotkanie Prezesa SGP z Prezydentem FIG.
- 26.09.br. miało miejsce spotkanie Prezydium Z.GL SGP z Przewodniczącymi Sekcji Nauko

wych, Towarzystw oraz Klubów działających przy Zarządzie Głównym. Spotkanie poświęcone 
było sprawom związanym z przygotowaniem Zjazdu Delegatów SGP.

- 21-25.09-br.zorganizowana została w Londynie Konferencja na tem at:" POLACY RAZEM" SGP 
reprezentowane było przez kolegów: Z.Marca i M-Szymańskiego.

- 27-28.09.br.delegacja SGP w składzie koledzy: K. Czarnecki i St.Kluska brała udział w ob
chodach 10 rocznicy powołania organizacji geodetów słowackich. W czasie pobytu omówiono 
również sprawy organizacji w roku przyszłym VII Międzynarodowych Słowacko-Polsko- 
Czeskich Dni Geodezji.

-1 0-13 . lO.br.odbyla się w Berlinie impreza geodezyjna pod nazwą "INTERGEO 2000 ".
Przedstawiciel naszego Stowarzyszenie wygłosił I referat. SGP delegowało do Berlina: 

kolegów K. Czarneckiego i St. Gorczyńskiego.
Zarząd Główny SGP jednogłośnie przyją ł sprawozdanie z działalności Prezydium.
W kolejnym punkcie obrad Zarząd Główny załatwiał sprawy związane ze XXXIV Zjazdem 

Delegatów SGP.
Przystąpiono do uchwalenia hasła Zjazdu,Zgłoszono 9 propozycji.Po dyskusji Zarząd 

poprzez głosowanie przyjął następujące hasło pod którym będzie obradował Zjazd:
"SGP sprosta wymaganiom czasu"

Następnie przyjęto porządek obrad XXXIV Zjazdu Delegatów SGP:

I dzień obrad-18.05.200Ir.
9.00 - Rejestracja uczestników-pobranie mandatów.
9.30 - Otwarcie Zjazdu-powołanie Prezydium i Przewodniczącego Zjazdu.
10.00 - Powitania i wypowiedzi oficjalne.
10.30 - Przyznanie godności Członka Honorowego SGP.
1 1 .0 0 -  Wręczenie odznaczeń.
11.20 - Przyjęcie Regulaminu Zjazdu Delegatów.
11.40 - Referat Prezesa Stowarzyszenia Geodetów Polskich.
12.10 - Przerwa.
12.30 - Wybór Komisji:Mandatowej,Wyborczej,Wnioskowej i Skrutacyjnej.
13.00 - Przerwa obiadowa.
14.30 - Obrady plenarne.
18.00 - Kolacja.
19.00 - Impreza kulturalna.

II dzień obrad -19.05.2001 r.
9.00 - Sprawozdanie Głównej Komisji Rewizyjnej.
9.20 - Sprawozdanie Głównego Sądu Koleżeńskiego.
9.40 - Obrady plenarne.
12.00 - Sprawozdanie Komisji Mandatowej.
12.10 - Udzielenie absolutorium ustępującemu Zarządowi.
12.20 - Sprawozdanie Komisji Wnioskowej-dyskusja -uchwalenie wniosków.
13.30 - Przerwa obiadowa.
14.30 - Wybory władz Stowarzyszenia Geodetów Polskich.
17.00 - Podsumowanie oraz zamknięcie obrad.
18.00 - Spotkanie koleżeńskie przy ognisku.

III dzień-20.05.2001 r.
9.00- Wycieczka turystyczna.
W sprawach różnych glos zabrało 6 osób,które informowały o imprezach naukowo-tech

nicznych i relaksowych organizowanych przez Zarządy Oddziałów SGP.
Na zakończenie obrad, Prezes SGP kol.K.Czarnecki serdecznie podziękował Głównemu 

Geodecie Kraju za przybycie na Zebranie i przedstawienie prac prowadzonych przez Główny 
Urząd Geodezji i Kartografii a wszystkim uczestnikom Zebrania za aktywny udział.

T. K uźn ick i
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pod ty tu łe m "  INTERGEO 2000 ".
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2  prac Prezydium Zarządy Głównego SGP
Zebranie w  dniu 3.Q8.20QQr.

- Omawiano sprawy związane z XXXIV Zjazdem Delegatów SGP i8-20.Q5.2000r:
Postanowiono:
- wszystkie obrady będą prowadzone p!enarnie,nie będą powoływane zespoły
-w e  wrześniu br. odbędzie się spotkanie Prezydium z Przewodniczącymi Sekcii Nauko

wych,Towarzystw,Klubów działających przy SGP.Na spotkaniu powołany zostanie Zespól do 
opracowania materiałów na Zjazd,

- Otwarcie Zjazdu nastąpi w Kinie Zdrojowym,dalsze obrady prowadzone będą w sali konfer
encyjnych Domu Wczasowego" Magnolia" (miejsce zakwaterowania).

- Zdecydowano zebrać wnioski z Oddziałów SGP na Odznaki Honorowe * Za Zasługi dla 
Geodezji i Kartografii" i wstąpić (po raz pierwszy po ustanowieniu nowej Odznaki) do 
Głównego Geodety Kraju o jej nadanie.

- Dyskutowano nad sprawą wykonywania wyrysów i wypisów w Ośrodkach Dokumentacji 
Geodezyjnej i Kartograficznej. Ośrodki nie wyrażają zgody na wykonywanie tych prac przez 
geodetów uprawnionych.Przyjęto pismo w tej sprawie przygotowane przez kol. T.Telegę.które 
zostanie skierowane do Głównego Geodety Kraju.

- Podjęto decyzję delegowania kolegówrZ.Marca i M.Szymańskiego do Londynu na Konferencję 
pt." POLACY RAZEM".

- Zdecydowano delegować kolegówcK.Cznrneckiego i St.Górczynskiego do Berlina na Imprezę

Z e bra n ie  w  dn iu  3 0 .0 8 .2 0 0 0 r .
- Zapoznano się z Uchwałą Oddziału SGP we Wrocławiu o powołaniu Fundacji "DLA GEODETY". 

Prezydium uznało że jest to inicjatywa bardzo pożyteczna i godna poparcia.
- Zatwierdzano Regulamin Konkursu Jakości Prac Scaleniowych.
- Delegowano do Bratysławy koiegów: K. Czarneckiego i St. Kluskę na uroczystości 10-cio lecio 

powołania Stowarzyszenia Geodetów Słowackich oraz dla omówienia spraw organizacyjnych 
związanych z przyszłorocznymi Dniami Geodezji Słowacko-Polsko-Czeskimi.

Z e b ra n ie  w  dn iu  20.09.2000r.
- Ustalono termin Zebrania Zarządu Głównego SGP na dzień 24. I0.br. w Waszawie.Przyjęto 

porządek obrad Zebrania oraz protokół z Zebrania Zarządu Głównego SGP z dnia 30.06- 
1.07.2000r.

- Przyjęto porządek obrad XXXIV Zjazdu Delegatów.
- Dyskutowano nad realizacją Uchwały XXXIII Zjazdu Delegatów .Problem ten będzie również 

tematem następnego zebrani Prezydium.
- Postanowiono zorganizować spotkanie Prezydium z przedstawicielami samorządów studen

ckich z różnych uczelni kształcących geodetów.
T. Kuźnicki

Mistrzostwa Polski Geodetów w Brydżu Sportowym
W dniach 30 .04 ,2000 r. odbyły się kolejne XXIV Mistrzostwa Polski Geodetów w 

Brydżu Sportowym, Miejscem zmagań był Ośrodek Wczasowy "Kaczenica "  w  (zudcu 
k/Rzeszowa.

Organizatorami imprezy byli:
Przedsiębiorstwo Geodezyjno-Kartograficzne "OPGK-Rzeszów" S.A. Stowarzyszenie 

Geodetów Polskich Oddział w  Rzeszowie. Bezpośrednio pracami organizacyjnymi kierował 
Komitet w składzie:

Przewodniczący - Antoni Frączak
Z-ca Przewodniczącego - M arek Urbanek, Józef Wrona
Sekretarz - Władysław Superson
Członkowie: -Lucyna Płonka, Tadeusz Szemraj, Zbigniew Ząbek
Powołany został Komitet Honorowy w  składzie:
Przewodniczący - Kazim ierz Bujakowski - Główny Geodeta Kraju.
Członkowie: -Kazim ierz Czarnecki - Prezes Stowarzyszenia Geodetów Polskich. 

-Stanisław Nowak - Dyrektor Departam entu Gospodarki i In fras truk tu ry  
U rzędu M arszałkow skiego W ojewództwa pod
karpackiego

-Bogusława Szczepanik - Dyrektor W ydziału Nadzoru Geodezyjnego i Nieruchomości 
Podkarpackiego Urzędu Wojewódzkiego w  Rzeszowie. 

-Krzysztof Cisek - Prezes Oddziału SGP w Rzeszowie.
W Mistrzostwach startowało oko io70 osób. reprezentujących środowiska geodezyjne z 

całego kraju.
Po trzydniowych wielogodzinnych zmaganiach, ostateczna klasyfikacja w poszczegól

nych turniejach przedstawiała się następująco ( podajem y kolejność 10 czołowych lo k a ! ) : 
T u rn ie j in d y w id u a ln y  T u rn ie j p a r
1. W.Buczkowski-Lublin 1. E.Stylski-A.W itkowskl-Gorzów/Poznań
2. W.Lubański-Wyszków 2. J.Mikusek-J.Świętoń-Koszalin
3. S.Muuler-Bielsko Biała 3. J.Bojko-T.Godek-Gechanów
4. J.Wernik-Warszawa 4. T.Nowakowski-W.Kurzawski-Gorzów
5. A.Stambułka -Wrocław 5. A.Kolasa-R.Hardyk-Gliwice
6. Z.Kamycki-Rzeszów 6. BJanda-A.Żelazny-Katowice
7. L.Padewski-Koszalin 7. T.Szemraj-J.Wrona-Rzeszów
8. .BJanda-Katowice 8. M.Macieszczak-M.Izdebski-Waszawa
9. E.Buczkowski-Kielce 9. W .tyskawa K.Tomsia-Giiwice
10. K.Tomsia-Giiwice 10. F.Borzęcki-J.Wernik-Warszawa
Bardzo ważne są Mistrzostwa drużynowe, ponieważ zwyczajowo zwycięzca jest 

organizatorem mistrzostw w  roku następnym.
T u rn ie j T e a m ó w -k la s y f ik a c ja  d r u ż y n o w a

1. Gliwice: K.Tomsia, R.Hardyk, A.Kolasa,W.tyskawa.
2. SGP/Pryzmat-Ciechanów/Warszawa:J.Bojko, Macieszczak, M.lzdebski, T.Godek.

3. Warta Gorzów: E. Stylski, A.Witkowski, T.Nowakowski, W.Kurzawski.
4. Wyszków: W.Lubański, T.Kriap, R.Gorczyński, E.Prus.
5. OPGK Rzeszów: J.Wrona, M.Kozaczyński, T.Przybyło, ¡.Szemraj.
6. SGP Koszalin: J.Mikusek, R.Soroko, L.Padewski, j.Swiętoń.
7. Zabłocki - Kielce /C iechanów: R.Zabłocki, E.Buczkowski, S.Grędziński, H.Słesicki.
8. AGP Grunt: F.Borzęcki, J.Wernik, Z.Marzec, E.Ziembicki.
9. OPGK Rzeszów ¡1: J.Kadula, Z.Kamycki, B ło ń , M.Deriatka.

10. Pryzmat - Bielsko Biała: K.Ząbek, A.Dobrakowski, S.Waliczek, K.Wójcik.
Dobrym brydżystom jest zawsze za mało gier. Organizatorzy również brydżyści znają 

ten stan ducha, przygotowali wobec tego turniej nocny. Rezultaty tego turnieju były 
następujące:

1. ¡(.Michalczyk - A.Stambułka ■ Wrocław
2. BJanda - A.Kolasa - Katowice
3. J.Kadula - J.Wrona - Rzeszów
4. E.Stylski - A.W itkowski - Gorzów/Poznań
5. T.Knap - W.Lubański - Warszawa/Wyszków
6. W.tyskawa - K. Tomsia -Gliwice
7. W. Kaszuba - B. Nidecki - Rzeszów
8. M.Macieszczak - M .lzdebski - Warszawa
9. K.Ząbek - H.Skrzypiec - Bielsko Biała

10. J.Mikusek - J.Swiętoń - Koszalin.
Od początku Mistrzostw prowadzona jest klasyfikacja długofalowa. Po zakończeniu 

gier Sędziowie dokonali obliczeń i przedstawili tę klasyfikację:
1. E. Stylski - Gorzów 6. T. Godek - Ciechanów
2. K. Tomsia - Gliwice 7. J. Bojko - Ciechanów
3. A. Witkowski - Poznań 8. T. Nowakowski - Gorzów
4. R. Hardyk - Gliwice 9. W. Łyskawa - Gliwice
5. A. Kolasa - Gliwice 10. W. Kurzawski - Gorzów
Nad prawidłowością gier czuwali sędziowie: Sędzia Główny - Wilhelm Szczepanek, 
i Sędzia - Roman Cieśla
Działało również Jury D'apei w składzie: Przewodnicząca-Maria Macieszczak, 

Członkowie: Edward Stylski, Roman Hardyk, Ryszard Bekta i Józef Wrona.
Organizatorzy przygotowali również wycieczkę do Łańcuta gdzie zwiedzono pałac oraz 

unikalne zbiory kilkusetletnich atlasów i map.
Wieczorem odbyło się koleżeńskie spotkanie, które trwało do białego rana. 
Organizacja Mistrzostw była bardzo dobra co podkreślali uczestnicy imprezy.
Zarząd Główny SGP serdecznie dziękuje organizatorom za piękne zorganizowanie 
Mistrzostw, za włożenie dużego wysiłku aby uczestnicy imprezy wywieźli miłe wspom-

niema. I. Kuźnicki
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I miejsce teamów - Puchar przechodni zdobył 
zespól: Krzysztof Tomsia, Roman Hardyk, 
Wojciech Łyskawa, Aleksander Kolasa z Gliwic

I miejsce w turnieju klasyfikacji 
indywidualnej:
Wacław Buczkowski z Lublina

W  OBIEKTYWIE GEODETÓW 
TOTOiNEORMACJE



DNI GEODETY 
na MAZOWSZU

W dniach 9 -1 0  w rześnia 200 0  r. w  Serpelicach nad Bugiem  odbyły  się „D n i 

Geodety na M azow szu" zorganizow ane przez W arszawski O ddzia ł Stowarzyszenia 

Geodetów Polskich i Koło SGP p rzy  Przedsiębiorstw ie G eodezyjnym  „L e ve l" w  

Siedlcach.

W ydaje m i się, że ca łk iem  n ieprzypadkow o na tę  dw udn iow ą uroczystość 

zostały w ybrane  Serpelice - znana miejscowość le tn iskow a w  Podlaskim  Przełom ie 

Bugu. Idealne miejsce na w ypoczynek dla osób lubiących przyrodę  i ciszę.

W Serpelicach naszą warszawską grupę p rzy w ita ł z ram ien ia  o rgan iza to rów  

S tanisław Zarem ba - prezes Koła SGP p rzy  P.G. „L e ve l". W spotkan iu  uczestniczyły 

też g rupy  geodetów  z Płocka, Radomia, W ęgrowa, Siedlec i Sierpca. W sum ie p rzy 

jechało 160 osób ze środowiska geodezyjnego.

O rgan iza to rzy dw o ili się i tro il i z zakw aterow an iem  ta k  licznej g rom ady w  

Ośrodku Turystycznym  „U rocza " w  Serpelicach. Ośrodek uroczy n ie ty lk o  z nazwy, 

a le także  z położenia na te ren ie  nadbużańskiego pa rku  kra jobrazow ego w  otocze

n iu  lasów i starorzecza Bugu.

W pierw szym  dn iu  pobytu  po zw iedzeniu m iejscowego kościółka i przejściu 

ka lw a rii podlaskie j, o raz po odbyciu k ró tk iego  spaceru nad Bugiem, uda liśm y się na 

tzw. część o fic ja lną , zw aną w  p rog ram ie  „ im p re z ą  techniczną".

W im prezie  technicznej uczestniczyli zaproszeni przez o rgan iza to ra  goście:

- Zb ign iew  B aranowski - w icedyrekto r D epartam entu Katastru Nieruchomości w

GUGiK

- Tadeusz Gąsowski - p rzeds taw ic ie l W ydz ia łu  G eodezji i G ospodark i

N ie ruchom ośc iam i w  M azow ieck im  U rzędz ie  

W ojewódzkim

- Ligia Kotowska-Ptaszyńska - geodeta pow ia tow y w  Starostw ie Pow iatowym  w

Łosicach

- Jan Okruch - przewodniczący Rady Powiatu Łosice

- Dariusz Dyka - prezes P.G. „L e ve l" Sp. z o.o. w  Siedlcach

- Ewa Popis - prezes Zarządu Oddziału SGP w  Radomiu

- S tanisław  Czarnecki - prezes Zarządu Oddziału SGP w  W arszawie.

Podczas im p rezy  technicznej Ligia Kotowska-Ptaszyńska po in fo rm ow a ła  o 

stanie i problem ach służby geodezyjne j i ka rtog ra ficzne j w  powiecie. Zbign iew  

Baranowski om ów ił aktua lne  k ie ru n k i prac G łównego Urzędu Geodezji i K artog ra fii, 

zwłaszcza dotyczące ka tastru  nieruchomości.

Zosta ły wygłoszone rów n ież dwa re fera ty. Ju liusz M ite lski (P.G. „L e ve l") om ów ił 

„Podstaw y systemu in fo rm ac ji p rzestrzennej w  za rządzan iu  pow iatem  s ied leck im ". 

N atom iast M ariusz Frątczak (P.G. „L e ve l") p rzedstaw ił „M apę  num eryczną m iasta 

Siedlce".

Tem atyka  re fe ra tó w  odzw ie rc ie d la ła  os iągn ięcia  geodezyjne  w  re jon ie  

siedleckim .
Zaś o zm ierzchu uda liśm y się na ognisko, na k tó ry m  jed liśm y w span ia ły pod

laski bigos. B yły też pieczone k ie łbask i i p ros iak i. Nie zapom niano o w spólnym  

śpiewaniu. K iedy w ydaw ało  się, że zabawa p rzyb ra ła  ku lm inacy jny  m om ent, o rga 

n iza to rzy  poprosili bawiących się uczestników n a .... uroczystą kolację z tańcam i. 

Wchodząc na salę osłupie liśm y na w idok  suto zastawionych stołów. Prawdziwe 

weselisko zgo tow a li nam  o rgan iza to rzy. W net ....tańce, hulanki, swawole, ledwie 
karczmy nie rozwalą. Hejże, dalej, hola! Baw iliśm y się wyśm ienicie  do b ia łego rana.

Na d rug i dzień po śn iadaniu zaplanow ana była  wycieczka p lenerow a. N ajp ierw  

pojechaliśm y do Janowa Podlaskiego, aby obejrzeć s łynną  na ca ły św iat stadninę 

kon i.
Potem pojechaliśm y do G rabark i, aby zw iedzić cerkiew  na Świętej Górze. 

Święta Góra G rabarka  jest p raw osław nym  sanktua rium , na jw ażnie jszym  ośrodkiem  

życia re lig ijnego  d la  prawosławnych w  Polsce. Jest m iejscem nieustannej m od litw y  

m niszek z założonego tu  w  1947 ro ku  m onastyru  Św. Św. M arty  i M a rii oraz m od

litw y  p ie lg rzym ów . Jest m iejscem tysięcy krzyży, staw ianych za chorych, cierpiących, 

zabłąkanych i za tych, k tó rz y  dozna li uzdrow ien ia  i uko jen ia . Jest m iejscem ku ltu  

prawosławnego, ta k  ja k  d la ka to likó w  Częstochowa. Po ta k  w ie lk im  duchowym  

przeżyciu w róc iliśm y do Serpelic. I nadszedł pożegnania czas.

Mam nadzieję, że tego typu  spotkan ia , in tegru jące środow isko geodezyjne 

staną się coroczną tradyc ją . W arto organizow ać je chociażby po to, aby w  przy jaznej 

a tm osferze  nawiązać kon takty , w ym ien ić doświadczenia, czy też spotkać znajom ych 

z la t m łodości.

W  ta k im  razie, do zobaczenia w  p rzysz łym  roku.

Tekst: Ewa Sawicka 
Zdjęcia ze zbiorów: Tereski Janickiej i autorki
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KONFERENCJA W  RAUSZU
„KATASTER nieruchomości w administrowaniu i zarządzaniuPRZESTRZENIĄ" to IX KtIT z cyklu „Kataster Nieruchomości" zorganizowana przez Stowarzyszenie Geodetów Polskich Główną Komisją ds. Katastru Nieruchomości, Oddział SGP w Kaliszu i Kaliskie Stowarzyszenie Rzeczoznawców Majątkowych przy 
współpracy Słownego Urzędu Geodezji i Kartografii, Urzędu Mieszkalnictwa i Rozwoju Miast, Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi, Komitetu Geodezji Sekcji Informacji i Gospodarki Przestrzennej 
Polskiej Akademii Nauk i Związku Powiatów Polskich.
W konferencji udział wzięło 160 osób w tym zaproszeni goście z kraju:
Krzysztof Mączewski - Wiceprezes GUGiKHenryk Jędrzejowski - Dyrektor Departamentu w U Mi RMZbigniew Baranowski - Wicedyrektor Departamentu Katastru Nieruchomości w GUGiK
iózefPyrgies - Dyrektor wAWRSP
Tomasz Telega - Wiceprezydent PFSRMAndrzej Grzyb - Wiceprzewodniczący Związku Powiatów Polskich - Starosta Powiatu 

DstrzesiowskiegoKazimierz Kościelny - Wicemarszałek Województwa Wielkopolskiego Lidia Danielska - Wojewódzki Inspektor Nadzoru Geodezyjnego i Kartograficznego Województwa Wielkopolskiego, która reprezentowała również Wojewodę Wielkopolskiego 
Roman Wojtynek - Geodeta Województwa Wielkopolskiego Bernard Popp - Wiceprezydent Miasta Kalisza oraz i Holandii
Andrzej Kwitowski - DHV Consultants BVKarę! 0. Welter - Cadaster and Public Registers Agencyi ze Słowacji Józef Wiek, Emil Rynik
W trakcie konferencji wygłoszono następujące referaty:1. Kataster nieruchomości a rozwój informacji w administracji publicznej -Krzysztof Mączewski2. Znaczenie katastru nieruchomości dla gospodarki przestrzennej-Henryk Jędrzejowski
3. Wykorzystanie Katastru dla gospodarowania mieniem Skarbu Państwa - Stanisław Kolonowski
4. Gospodarowanie nieruchomościami rolnymi Skarbu Państv/a - dr inż. Józef Pyrgies5. Kataster a ochrona gruntów rolnych i leśnych - Tereso Szczerba6. Rękojmia wiary publicznej ewidencji gruntów i budynków - dr inż. Edward Mecha7. Wykorzystywanie danych katastralnych do zbudowania wielofunkcyjnego rejestru gospodarstwrolnych iHa potrzeb zintegrowanego systemu administrowania i kontroli - prof.dr bab. inż. Andrzej Hopfer, Jerzy Kozłowski8. Ochrona danych osobóv/ycb a Kataster nieruchomości- Małgorzata Durzyńska
9. Kataster a tworzenie i prowadzenie monitoringu rozwoju lokalnego i regionalnego - Waldemar 
Kloceki 0. Ewidencja nieruchomości Skarbu Państwa jako element ewidencji majątku Skarbu Państwa - Piotr 
SzymańskiI i. Kataster nieruchomości a sprawy związane z problemami przy nabywaniu gruntów pod inwestycje liniowe - Bogdan Grzeclmik12. Kataster a infrastruktura techniczna (urządzenia liniowe a ograniczone prawa rzeczowe, budowa 
urządzeń a ich legalność itp.J - Stanisław Cegielski - Andrzej Dobrzyński13. Zasady finansowania Katastru nieruchomości - dr inż. Kazimierz Żwirowicz14. Związki rejestrów publicznych istniejących w Polsce z Katastrem nieruchomości - Zbigniew 
Baranowski15. Województwo pomorskie - prace nad systemem katastralnym i jego współpraca z innymi sys
temami - prof. dr bab. inż. Andrzej Hopfer, Marian f. Nikel, Adam Klimek, Olgierd Dzięcielski, 
Janusz Wenta16. Wzajemne zależności pomiędzy katastrem nieruchomości a gospodarką przestrzenną.
- Waldemar Sztukiewicz17. Kataster w Holandii - Andrzej Kwitowski, Karet 0. Welter18. Kataster nieruchomości bliżej użytkownika - Andrzej Kwitowski, Kareł 0. Welter 

/ 9. Digitalizacia map katastra v Slovenskej Republikę - Józef Vlćek
Celem konferencji była prezentacja referatów i obiektów pilotażowych oraz przeprowadzenie dyskusji nad problemami ekonomicznymi, prawnymi i technicznymi związanymi z przyspieszeniem 

budowy katastru w naszym kraju i powiązaniem go z innymi systemami i rejestrami.
Omówienie wszystkich wygłoszonych referatów nie jest możliwe ze względu na szczupłe ramy „Wiadomości". Pragnę jednak zasygnalizować chociaż niektóre z nich. Pan Krzysztof Mączewski 

Wiceprezes GUGiK w swoim referacie wskazał na bardzo ważne aspekty związane z rozwojem informacji w administracji publicznej i wskazał na rolę jaką pełni kataster nieruchomości. Poinformował 
też uczestników o pracach pro wodzonych nad stworzeniem systemu katastralnego w Polsce i potrzebą

powiązania tego systemu z innymi publicznymi ewidencjami dla prawidłowego funkcjonowania żyda gospodarczego. Pan Henryk Jędrzejowski dyr. Departamentu w UMIRM mówił w bardzo interesujący sposób o znaczeniu katastru nieruchomości dla potrzeb gospodarki przestrzennej. Pan Edward Mecha - Sekretarz naukowy Głównej Komisji ds. Katastru Nieruchomości przy SGP poruszył w swoim refera
cie bardzo ważny problem rękojmi wiary publicznej ewidencji gruntów i budynków. Temat ten zostai szeroko omówiony a w konkluzji Pan Edward Mecha stwierdził: „uważam, że potrzeba funkcjonowania rękojmi danych katastralnych z pewnością istnieje i będzie szybko narastać, ale aktualnie 
prowadzone prace legislacyjne odsunęły ją na plan dalszy, i to obawiam się, że na dłużej". Piszący to sprawozdanie z konferencji wspólnie z kol. Andrzejem Dobrzyńskim z Przedsiębiorstwa Energetyki Cieplnej w Poznaniu zwrócili uwagę na bardzo ważny problem potrzeby ujawniania w katastrze sieci uzbrojenia terenu ponieważ wiąże się to z wpływem na możliwości zagospodarowania nieruchomości i jej wartość. Tak zwane „obce ciało" najczęściej nie jest prawnie uregulowane co rodzi określone skutki dla branży eksploatującej daną sieć jak i właściciela nieruchomości.VJ wielu referatach jak i w dyskusji również tej kuluarowej zwracano uwagę na konieczność maksymalnego wykorzystania istniejących materiałów w budowie katastru nieruchomości. Zwracano uwagę na trudny problem egzekwowania obowiązków w zakresie zgłaszania zmian w rejestrze 
ewidencji gruntów i budynków a właściwie braku lego obowiązku.Bardzo interesujące okazały się referaty Panów Andrzeja Kwitowskiego z DHV Consultants B V i Kareta 0. Wellera z Cadaslre and Public Registers Agency, jeden na temat realizowanych w Kaliszu i we Włocławku obiektów pilotażowych w ramach programu MATRA związany z przepływem informacji katastralnej i udostępnianiem jej Wydziałom Ksiąg Wieczystych Sądów Rejonowych, notariuszom, urzędom, pośrednikom nieruchomości, firmom ubezpieczającym nieruchomości, geodetom, branżom itp., a drugi na temat funkcjonowania katastru w Holandii gdzie działa w strukturach rządowych i pod nadzorem Ministra ds. Planowania i Budownictwa na zasadach biznesowych to znaczy, że jest samofinansujący się. Tak funkcjonujący kataster nastawiony jest na odbiorcę czyli klienta który płaci i musi być szybko i dobrze obsłużony. Warto dodać, że księgi wieczyste są razem prowadzone z katastrem 
nieruchomości przez Agencję Katastralną. Takie rozwiązanie uczestnicy konferencji uznali za właści
we co zresztą znalazło się w końcowych wnioskach.W ramach imprez towarzyszących konferencji było w pierwszym dniu wyjście do teatru o 200 letniej tradycji na sztukę A. Fredry „Zemsta", W drugim dniu tradycyjnie odbyło się spotkanie towarzyskie w restauracji hotelu „Orbis Prosną" a część uczestników w tym samym czasie wybrała się na koncert do Filharmonii Kaliskiej na inaugurację sezonu artystycznego. W trzecim dniu uczestnicy zwiedzili Kalisz i w Russowie Muzeum Marii Dąbrowskiej.Kończąc dziękuję autorom za przygotowanie i wygłoszenie bardzo interesujących referatów co 
potwierdzili również uczestnicy, a także pragnę tą drogą podziękować wszystkim organizacjom, urzędom i instytucjom które przyczyniły się do przygotowania i sprawnego przeprowadzenia konferencji jak i koleżankom i kolegom z Komitetu Organizacyjnego a przede wszystkim tym którzy w komite
cie nie byli a poświęcili swój cenny czas i nas wspomogli w organizacji konferencji. Dziękuję.Tradycyjnie już dzisiaj zapraszam do Kalisza na kolejną X Konferencję Naukowo - Techniczną z cyklu „Kataster nieruchomości" w 2002 r. bowiem problemów z realizacją katastru nie zabraknie.Przewodniczący Komitetu Organizacyjnego Stanisław Cegielski

W n io s k i k o ń c o w e  IX  K o n fe re n c ji N a u k o w o -T e ch n ic zn e j z cy k lu  
„ K a ta s te r  N ie ru c h o m o ś c i"  na  te m a t

„ K a ta s te r  N ie ru ch om o śc i w  a d m in is t ro w a n iu  i  z a rz ą d z a n iu  p rz e s t rz e n ią "  
K a lis z , 2 8  - 3 0  w rz e ś n ia  2 0 0 0  r.

Komisja wnioskowa w składzie:
Lidia Danielska - przewodnicząca Komisji
Jerzy Kozłowski - członek Komisji
Adam Klimek - członek Komisji

Po zapoznaniu się treścią referatów wygłoszonych no Konferencji, wysłuchaniu głosów w 
dyskusji oraz złożonych wniosków na piśmie, proponuje przyjęcie następujących wniosków:

1. Należy jak najszybciej opracować podstowy prawne procesu przekształcenia istniejącej ewidencji 
gruntów w Kataster, gdzie poprzez Kataster rozumiemy oparty na mapie urzędowy spis gruntów, 
budynków i lokali. Przepisy prawa winny umożliwić przywrócenie wpisom w Katastrze rękojmi 
wiary publicznej.

2. Równolegle, w skoordynowanym procesie, winny być prowadzone prace polegające na dokona
niu zmiany w funkcjonowaniu ksiąg wieczystych, ewidencji podatkowej, planowaniu przestrzen
nym umożliwiające, przy zachowaniu kompetencji organów prowadzących te systemy, wymianę 
informacji z katastrem nieruchomości. Przede wszystkim, uwzględniając wynikający z przepisów 
prawa podział kompetencji, należy opracować podstawy prawne wymiany informacji między 
księgami wieczystymi o katastrem. Ponadto należy w przepisach prawnych zobligować notariuszy
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'SMUCĄC*.
do podawania w aktach notarialnych identyfikatora PESEL i REGON. W szczególności winno to być 
uwzględnione w uruchomionym przez Ministerstwo Sprawiedliwości pracach nad stworzeniem 
systemu Nowa Księga Wieczysta.

3. Dokonując zmian w funkcjonowaniu wymienionych systemów należy w pierwszej kolejności 
podjąć działania zmierzające do wprowadzenia odpowiednich rozwiązań instytucjonalnych i 
organizacyjnych. Biorąc pod uwagę rozwiązania instytucjonalne w Holandii, postuluje się 
powołanie Urzędów Katastralnych tworzących wyodrębnioną strukturę administracji publicznej. 
Mając na celu zapewnienie stabilności przepisów prawa w zakresie Katastru należy określić pod
stawowe grupy użytkowników systemu katastralnego a następnie przeprowadzić analizę ich 
potrzeb celem określenia zakresu informacyjnego katastru.

4. Dążąc do zapewnienia samofinansowania się instytucji Katastru postuluje się wprowadzenie norm 
prawnych umożliwiających pobieranie opłat z tytułu wprowadzenia zmian w katastrze.

5. Przyjmując iż przekształcenie Ewidencji Gruntów i Budynków w Kataster będzie procesem 
długotrwałym, niezbędne jest uruchomienie wyodrębnionego zadania finansowanego z budżetu 
państwa i zapisanego w ustawie budżetowej. Założenia dotyczące procesu przekształcenia winny 
uwzględniać przede wszystkim potrzeby administracji publicznej wszystkich szczebli, w szczegól
ności administracji architektoniczno-budowlanej (planowanie przestrzenne), administracji rol
nej, administracji podatkowej.

6. W celu zbudowania systemu IACS przeznaczonego do administrowania płatnościami bezpośred
nimi dla rolnictwa oraz środkami towarzyszącymi w ramach Wspólnej Polityki Rolnej Unii 
Europejskiej należy opracować regulacje prawne umożliwiające wykorzystanie danych ewidencji 
gruntów i budynków oraz zapewnić właściwe zasilanie systemu IACS tymi danymi.

7. Należy doprowadzić do egzekwowania istniejących przepisów prawa w zakresie dotyczącym 
obowiązku zgłaszania zmian w ewidencji gruntów i budynków.

8. W związku z możliwością uruchomienia procedur reprywatyzacji przed opracowaniem podstaw

prawnych dotyczących wartości katastralnej należy przyjąć rozwiązania prawne umożliwiające w 
przyszłości wprowadzenie do Katastru określonych w procesie reprywatyzacji wartości.

9. Należy rozważyć możliwość i celowość nadania ewidencji uzbrojenia technicznego rangi doku
mentu, w którym znajdzie się urzędowe potwierdzenie legalności zrealizowania urządzenia i 
potwierdzenie zgodności jego usytuowania z prawomocnym pozwoleniem na budowę oraz 
potrzebę i warunki powiązania tych ustaleń z katastrem również w zakresie wynikających z tego 
ograniczeń w swobodnym dysponowaniu nieruchomościami. W szczególności proponuje się 
wyraźne wyodrębnienie w przepisach wykonawczych do ewidencji gruntów i budynków 
obowiązku identyfikowania obszarów, na które oddziaływają urządzenia techniczne uzbrojenia 
terenu, w postaci tworzenia warunków do stanowienia ograniczonych praw rzeczowych.

10. Zweryfikować zapis w załączniku do rozporządzenia MSWiA z 17 maja 1999 r. w sprawie 
określenia materiałów stanowiących państwowy zasób geodezyjny i kartograficzny, sposób i tryb 
gromadzenia i wyłączenia z zasobu oraz udostępniania zasobu odnośnie klauzuli umieszczanych 
na mapach powykonawczych uzbrojenia terenu tak aby powołać się na usytuowanie sieci zgod
nie z pozwoleniem na budowę i projektem zatwierdzonym decyzją. Aktualnie powołujemy się na 
uzgodnienia ZUDP, które nie ma rangi decyzji w postępowaniu administracyjnym.

11. Należy stworzyć podstawy prawne umożliwiające prowadzenie rejestrów transakcji zawierających 
pełne informacje o przeprowadzonych transakcjach.

12. Skoordynować merytoryczne działania różnych eksperckich przedsięwzięć zagranicznych na 
terenie Polski mieszczących się w ramach Krajowego Systemu Informacji o Terenie.

13. Opublikować wyniki prac Zespołu ds. Opracowania i Koordynacji Rządowego Programu Rozwoju 
Systemu Katastralnego, celem umożliwienia publicznej dyskusji.

14. Skoordynować terminy konferencji organizowanych pod patronatem SGP.

Wnioski zostały odczytane i przyjęte przez uczestników Konferencji.

Posiedzenie plenarne Rady Krajowej Federacji Stowarzyszeń Naukowo 

Technicznych - Naczelnej Organizacji Technicznej w  dniu 29 września 2000 r.
Kolejne posiedzenie Rady Krajowej FSNI NOT miało być posiedzeniem sprawozdawc

zo wyborczym. Decyzją Zarządu Głównego z dnia 8 września br. w w yniku zgłaszanych 
zastrzeżeń w  tym  również ze strony Komisji Wyborczej postanowiono, że term in zebrania 
sprawozdawczo wyborczego zostanie ustalony na posiedzeniu Rady Krajowej 29 .09.2000. 
Powody zm iany term inu tego zebrania sprowadzają się do:
- po pierwsze braku form alne j decyzji Rady Krajowej o ustaleniu term inu zebrania w ybor

czego. Na czerwcowym posiedzeniu Rady jedynie poinform owano o planowanym te r
minie, lecz nie doprowadzono do podjęcia uchwały w drodze głosowania,

- po drugie, wybory, które odbywać się będą według nowego statutu, wym agają dos
tosowania składu Rady Krajowej do przyjętych zapisów statutowo regulam inowych, a jak 
dotąd nie wszystkie województwa dokonały w yborów  delegata, co uniemożliw ia 
przeprowadzenie wyborów do władz FSNT NOT.

W programie posiedzenia Rady Krajowej było 9 punktów  szczegółowych. Ja postaram 
się omówić ty lko najważniejsze.

W inform acji o pracach Federacji m iędzy posiedzeniami Rady Krajowej obejmującej 
okres od 01.06 - 31 .08 .2000 Sekretarz Generalny kol. Kazimierz W awrzyniak przed
stawił zebrania i ważniejsze wydarzenia w działalności Federacji SNT. W om awianym okre
sie odbyło się jedno posiedzenie Rady Krajowej FSNT w  dniu 3 0 .0 6 .2 0 0 0 ,  pięć zebrań 
Zarządu Głównego - 15.06 (konsultacyjne z udziałem prezesów SNT), 29 .06.; 13.07.; 
03.08.; i 28 .08.2000 r oraz dwa posiedzenia Głównej Komisji Rewizyjnej - 08 .06. i
29 .07.2000 r.

Z ważniejszych wydarzeń należy wym ienić następujące:
• W  związku z wystąpieniem TJO z Gdańska, Kalisza, Poznania i Wrocławia oraz 

Stanisława Dzięgielewskiego (Poznań) i Mieczysława Lewandowskiego (Wrocław) o odd
alenie wniosku o rejestrację Statutu FSNT NOT uchwalonego w  dniu 29 .09 .1999 r., co 
opóźniło postępowanie rejestracyjne, Prezes i Sekretarz Generalny wystosowali w dniu 
05.07 2000 r. pismo do Prezesa Sądu Okręgowego w  Warszawie o spowodowanie p il
nego rozpoznania wniosku. W odpowiedzi pismem z dnia 02 .08. br. Sąd poinform ował, 
że sprawa zostanie rozpatrzona w  najbliższym czasie. Na w yn ik  czekaliśmy nieco ponad 
miesiąc,

Postanowieniem z dnia 07.09.2000 (o trzym anym  przez Zarząd Główny FSNT 
NOT 14.09.2000 r.) Sąd Okręgowy w Warszawie VII Wydział Cywilny i 
Rejestrowy zarejestrował Statut FSNT NOT z dnia 2 8 .09 .T 999. W
postanowieniu tym  Sąd uznał, że Statut FSNT NOT jest zgodny z prawem a wszystkie 
zarzuty przeciwko Statutowi zgłoszone przez protestujące cztery TJO i dwóch prezesów

(wym ienieni na wstępie tej in fo rm acji) uczestniczące w postępowaniu rejestracyjnym, są 
całkowicie bezzasadne.
•  W dniach 19-21.06.2000 r. odbył się w Hanowerze I Światowy Zjazd Inżynierów przy 

okazji organizowanej w  tym  mieście wystawy EXPO'2000. Nasza delegacja liczyła 72 
osoby, w które j oprócz działaczy Federacji SNT NOT oraz Stowarzyszeń, uczestniczyła 
m łodzież akademicka uczelni technicznych a także laureaci konkursów wiedzy tech
nicznej. Na Zjazd przybyło 3.5 tys. inżynierów  i studentów z 44 kra jów  z całego świata. 
Podczas trzech dni obrad uczestnicy m ieli możliwość wzięcia udziału w pięciu 
Profesjonalnych Kongresach, których tem atem były: „In form acja  i kom unikacja", 
„Środowisko, k lim at, z d ro w ie " , „M obilność", „Energia", oraz „Przyszłość pracy".

W trzecim dniu Zjazdu odbyto się także M iędzynarodowe Forum Kobiet. 21 czerwca 
2000 r. był także Dniem Polskim na światowej Wystawie EXPO, podczas którego, na całym 
terenie wystawowym odbywały się im prezy polskie, występy zespołów folklorystycznych i 
artystów z Polski. Licznie odwiedzany by ł także Pawilon Polski, k tó ry  pod względem zain
teresowania oraz atrakcyjności ekspozycji zajął 4 miejsce wśród wszystkich pawilonów nar
odowych. Gościem honorowym w  pawilonie poiskim był tego dnia premier Jerzy Buzek, z 
którym  na lunchu spotkała się delegacja Zarządu NOT.

Po zakończeniu Zjazdu - konkretn ie 10.07- wpłynęło z VDI na ręce sekretarza gen
eralnego ciepłe podziękowanie za jego osobisty wkład i fachowe wsparcie jako członka 
M iędzynarodowego Komitetu Doradczego Światowego Zjazdu Inżynierów 2000, w którym  
podkreślono, ze Kol. W awrzymak przyczynił się do w ielkiego sukcesu tego Zjazdu. W 
piśmie tym  zawarto również inform ację o kolejnym  Światowym Zjeździe Inżynierów, który 
odbędzie się w  2004 r w  Szanghaju.

5 czerwca 2000 r odbyła się zorganizowana przez Muzeum Techniki NOT konferenc
ja pt. „W kład Polaków do rozwoju techniki w  XX w ieku", które j celem było pogłębienie 
w iedzy o oryginalnym  polskim dorobku technicznym w  kończącym się stuleciu, gdyż dla 
wielu dziedzin techniki wiedza ta daleka jest od kompletności, zwłaszcza w odniesieniu do 
wydarzeń drugiej połowy w ieku.

Celem równoległym było wykorzystanie konferencji dla popularyzacji polskich trady
cji technicznych i postaci wybitnych twórców techniki. Przygotowania trw a ły  ponad półtora 
roku i polegały m. in. na organizacji sem inariów na tem at wkładu Polaków do rozwoju 
poszczególnych dziedzin techniki. Programy tych sem inariów obejmowały wystąpienia 
autorów przygotowywanych na konferencję re fera tów  i dyskusję w gronie specjalistów, 
dzięki które j następowało wzbogacenie i uzupełnienie tych wystąpień.

Takie seminaria odbyły się np. na tem at wkładu Polaków do rozwoju techniki lot
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niczej, e lektron iki, techniki wojskowej, m etalurg ii, hydrotechniki i gospodarki wodnej. 
Program konferencji obją ł 8 referatów
- mgr inż. Andrzeja GLASSA pt. „W kład Polaków do rozwoju techniki lotn iczej";
- prof. dr hab. Iwo POLLO pt. „W kład Polaków do rozwoju technologii chemicznej";
- prof. dr hab. Zdzisława MIKULSKIEGO pt. „W kład Polaków do rozwoju hydrotechniki i 

gospodarki wodnej";
- prof. dr hab. inż. Adama LINSENBARTHA pt. „W kład Polaków do rozwoju fo togram etrii";
- m gr inż. Jerzego MALARY pt. „Wzbogacenie teorii i p rak tyk i górnictwa";
- prof. dr hab. Stefana ŻEMŁY pt. „W kład Polaków do rozwoju techniki m etalurg icznej";
- mgr inż. Piotra ZARZYCKIEGO pt. „W kład Polaków do rozwoju techniki wojskowej w  I 

połowie XX w .";
- inż. Ryszarda PACA pt. „W kład Polaków do rozwoju e lek tron ik i".

Patronat nad konferencją ob ją ł prezydent Rzeczypospolitej Polskiej Aleksander 
KWAŚNIEWSKI. Komitet Honorowy tw orzy li Prezesi stowarzyszeń naukowo - technicznych, a 
w  skład Prezydium Komitetu Honorowego weszli: prof. dr hab. Eugeniusz BUDNY - Prezes 
Akademii Inżynierskiej w  Polsce, prof. dr hab. M irosław MOSSAKOWSKI • Prezes Polskiej 
Akademii Nauk. Paweł PISKORSKI - prezydent m. St. Warszawy, i prof. dr hab. Andrzej 
ZIELIŃSKI - prezes FSNI NOT.

Obrady otworzył przewodniczący Rady Naukowej Muzeum Techniki prof. dr hab. 
Stanisław PACHUTA przedstawiając cele jakie przyświecały organizatorom  konferencji. 
Wystąpienia powitalne wygłosili: Prof. dr hab. Andrzej ZIELIŃSKI - prezes FSNT NOT, prof. 
dr hab. Bogdan NEY - członek Prezydium PAN i prof. dr hab. Eugeniusz BUDNY - prezes 
Akademii Inżynierskiej w  Polsce. Wspaniałego podsumowania konferencji oraz zamknięcia 
obrad dokonał inż. Jerzy JASIUK -dyrek to r MUZEUM TECHNIKI w  Warszawie. W okresie 
sprawozdawczym odbyło się ponad 30 narad roboczych, kon taktów  i spotkań w których 
uczestniczyli członkowie Zarządu Głównego FSNT NOT, na których omawiano sprawy do ty
czące porządkowania spraw majątkowych, i poprawy współpracy z TJO, Szczególnie należy 
podkreślić znaczną ilość spotkań z przedstawicielami Prezydenta RP, Rządu i Parlamentu 
mające na celu włączenie członków Federacji SNT NOT do efektywnej współpracy.

W ramach współpracy z zagranicą odbyły się dwie im prezy:
W dniach 24-25 sierpnia 2000 r w  Pradze odbyło się kolejne, coroczne posiedzenie 

Grupy Krajów Środkowoeuropejskich - członków FEANI. Organizatorem był Czeski Komitet 
Narodowy ds. FEANI. W posiedzeniu wzięli udzia ł przedstawiciele organizacji inżynierskich 
z Austrii, Czech, Niemiec, Polski, Słowacji, Słowenii, Szwajcarii oraz Węgier Z ram ienia FSNT 
NOT w spotkaniu tym  uczestniczył Sekretarz Generalny Federacji K. W awrzyniak.

Na posiedzeniu tym  omówiono sprawy związane z porządkiem  obrad Zgromadzenia 
Ogólnego FEANI (Ham burg 2000), w  tym  m. In. Sprawozdanie z działalności FEANI za m i
niony okres, sprawozdanie z pracy Sekretariatu Generalnego FEANI, sprawozdanie prze
wodniczącego Europejskiego Komitetu ds. Rejestru FEANI z działalności tego Komitetu oraz 
zamierzeń dalszego rozwoju ty tu łu  Inżyniera Europejskiego (EUR-ING). Omówiono również 
sprawę re form y ty tu łu  EUR-ING, wybór nowego sekretarza generalnego FEANI (Philippe 
Wauters'a z Belgii) potrzebę nowelizacji statutu i regulam inu wewnętrznego FEANI oraz 
sprawy finansowe tej organizacji. Uzgodniono, że kolejne posiedzenie Grupy Krajów 
Środkowoeuropejskich - Członków FEANI odbędzie się w  końcu sierpnia 2001 r. w 
Bratysławie (Słowacja) lub w Niemczech. O dokładnym  miejscu i term inie posiedzenia 
członkowie Grupy zostaną poinform owani do końca września br.

W dniu 10 sierpnia br. z łożył w izytę w siedzibie FSNT NOT pan Gong Hm Ping, nowo- 
m ianowany Sekretarz ds. Nauki i Techniki Ambasady Chińskiej Republiki Ludowej wraz z 
Pierwszym Sekretarzem Ambasady panem Qu Xiancho. Podczas spotkania przedstawiciele 
Federacji zaprezentowali panu Gong historię oraz aktualne działania naszej Federacji a pan 
Hong ze swej strony zadeklarował chęć współpracy w wybranych, interesujących odpowied
nie chińskie organizacje, dziedzinach. Omówiono również stan przygotowań do V 
Światowego Kongresu -Kształcenie i dokształcanie inżynierów, k tó ry  odbył się w Warszawie 
w dniach 12-14. 0 9 .2 0 0 0  r.

W okresie sprawozdawczym wdrożono do stosowania w FSNT NOT następujące regu
laminy. zatwierdzone przez Radę Krajową FSNT NOT w  dniu 30 .06.2000 r.
•  Regulamin Rady Krajowej FSNT NOT;
•  Regulamin Zarządu Głównego FSNT NOT i Sekretarza Generalnego;
•  Regulamin Głównej Komisji Rewizyjnej FSNT NOT;
•  Regulamin przyjm owania członków FSNT NOT;
•  Regulamin zasad wyboru delegatów do Rady Krajowej w TJO FSNT NOT; oraz następujące 

uchwały Rady Krajowej:
- Nr 6 2 /2 0 0 0  w sprawie zatw ierdzenia łącznego sprawozdania finansowego za 1999 r

Biura Zarządu FSNT, Muzeum Techniki w  Warszawie i 18 terenowych jednostek orga
nizacyjnych nie mających osobowości prawnej;

- Nr 6 3 /2 0 0 0  w  sprawie przyjęcia zbiorczego sprawozdania finansowego FSNT NOT za 
1999 r.

- Nr 6 4 /2 0 0 0  w  sprawie udzielenie Zarządowi Głównemu FSNT NOT absolutorium za 
1 999 r.

- Nr 6 5 /2 0 0 0  w sprawie ustalenia ogólnej liczby delegatów do Rady Krajowej i liczby 
delegatów poszczególnych stowarzyszeń członkowskich oraz przysługujących im licz
by głosów.

Zgodnie z tą  uchwałą Stowarzyszeniu Geodetów Polskich przypada 2 delegatów (zgod
nie z obowiązującym kluczem I delegat na każde rozpoczęte 5500 członków indywidualnych 
wg stanu na 31 grudnia 1999 r.). W dniu tym  Stowarzyszenie nasze liczyło 6309 członków. 
Realizując tą  uchwałę Zarząd główny SGP na ostatnim posiedzeniu powołał na członka Rady 
Krajowej Kol. prof. dr hab. inż. Kazimierza CZARNECKIEGO -Prezesa SGP.

W kolejnej części posiedzenia Rady Krajowej zajęto się sprawami wyborów do władz 
Federacji SNT NOT. W dniu 30 czerwca 2000 r zgodnie z ordynacją wyborczą zawartą w 
przyjętym  Regulaminie Rady Krajowej FSNT NOT (&  15 ust. 2), Rada Krajowa w wyniku 
tajnych wyborów dokonała wyboru 7-m io osobowej Komisji Wyborczej. W skład tej Komisji 
weszli kol. Jerzy JASIUK (TKT); Stanisław KAJFASZ (PZITB); Antoni KWIATKOWSKI (SPWiR); 
Jan Lech LEWANDOWSKI (STOP) - przewodniczący Komisji Wyborczej; Zenon MICHOTA 
(SITG); Andrzej MYŚLIWIEC (TJO Bydgoszcz); Edward SZMAJDOWICZ (TJU WARSZAWA).

Na posiedzeniu Rady Krajowej w  dniu 29 września 2000 r zgodnie z & 14 ust. I pkt 14 
Statutu FSNT NOT i w  związku z & 15. ust i Regulaminu Rady Krajowej ustalono term in 
przeprowadzenia w yborów  do Zarządu Głównego i Głównej Komisji Rewizyjnej na
12 .12.2000 r. Natomiast propozycje dotyczące zgłaszania kandydatów do władz FSNT NOT 
można składać w term inie do 28 październ ika 2000 r do Komisji Wyborczej.

Kandydatów do władz FSNT NOT zgłaszają na piśmie do Komisji Wyborczej sto
warzyszenia członkowskie Natomiast terenowe jednostki organizacyjne zgłaszają kandy
datów poprzez Zarządy Główne macierzystych stowarzyszeń. Zgłoszenie kandydatów 
powinno zawierać notkę biograficzną wraz z charakterystyką działalności kandydata w sto
warzyszeniu oraz jego zgodę na kandydowanie. Tu jest istotna uwaga, że kandydaci na 
wszystkie funkcje we władzach FSNT NOT, muszą być członkami stowarzyszeń mających sta
tus członka zwyczajnego FSNT NOT.

W trakcie posiedzenia Rady Krajowej przyjęto Regulamin posiedzenia sprawozdawczo- 
wyborczego Rady Krajowej oraz dwie uchwały: w  sprawie powołania terenowej jednostki 
organizacyjnej w Świdnicy, w  sprawie uchylenie Uchwały nr 5 Rady Krajowej FSNT NOT z 
dnia 14 kwietnia 1994 r w  sprawie zasad i trybu uzyskiwania specjalizacji zawodowej 
inżynierów i techników. Uchylenie tej uchwały nastąpiło w  związku z Art. 68 c ust 1 Ustawy 
z dnia 7 września 1991 roku o systemie oświaty (tekst jednolity - Dz.U. Nr 67 z 1996 roku, 
poz. 329) stanowiącym, że Zarząd Główny Naczelnej Organizacji Technicznej może nadawać 
osobom z wyższym i średnim wykształceniem stopnie specjalizacji stanowiące potwierdzenie 
posiadania przez te osoby wysokich kw a lifikac ji zawodowych oraz określić szczegółowy tryb 
postępowania w  tych sprawach.

W celu zapewnienia zgodności obowiązujących przepisów w  sprawie specjalizacji 
zawodowej inżynierów i techników, wszystkie sprawy związane z nadawaniem inżynierom i 
technikom stopni specjalizacji zawodowej, reguluje Uchwała Nr 50 Zarządu Głównego FSNT 
NOT z dnia 28 sierpnia 2000 r Uchwała ta stanowi o zasadach i tryb ie  uzyskiwania specjal
izacji zawodowej inżynierów i techników oraz wprowadza w życie opracowane na jej pod
stawie stosowne wytyczne Głównej Komisji ds. Specjalizacji Zawodowej w sprawie:
1. Zasad działania kom isji stowarzyszeniowych ds. specjalizacji zawodowej inżynierów i 

techników;
2. Ustalania k ierunków  specjalizacji zawodowej inżynierów  oraz kompetencji i obszarów 

działania komisji stowarzyszeniowych ds. specjalizacji zawodowej inżynierów  i techników 
w poszczególnych dziedzinach techniki oraz specjalnościach;

3. Zasad:
- oceniania, zatw ierdzania i uznawania program ów doskonalenia wiedzy dla potrzeb 

specjalizacji zawodowej inżynierów  i techników,
- recenzowania twórczych osiągnięć zawodowych inżynierów  i techników, ubiegających 

się o stopnie specjalizacji zawodowej,
W sprawie Specjalizacji Zawodowej w Stowarzyszeniu Geodetów Polskich napiszę oddzielny 
artyku ł.

Warszawa, dnia 26 .10.2000r.
Prof. dr hab.inż. Stanisław PACHUTA
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Walne zgromadzenie
Krajowego Związku Pracodawców Firm Geodezyjno - Kartograficznych

W dniach 10 do 13 października b.r. w Zielonej Górze miało miejsce walne zgromadzenie 
Związku, w którym miałem przyjemność uczestniczyć w zastępstwie Prezesa SGP kol. 
Kazimierza Czarneckiego jako reprezentant SGP.

Tym razem zgromadzenie miało przebieg nieco inny niż zwykle. Obradom poświęcono 
pierwszy i czwarty dzień, natomiast w drugim i trzecim dniu uczestnicy wzięli udział w wycieczce 
do Niemiec. Celem było zwiedzenie wystawy zorganizowanej w Berlinie z okazji INTERGEO - 
2000 oraz Światowej Wystawy EXPO - 2000 W Hanowerze.O przebiegu wycieczki nie mogę 
wiele powiedzieć ponieważ, mimo miłego zaproszenia gospodarzy, nie brałem w niej udziału.

Nietypowy przebieg zgromadzenia miał niewątpliwie wpływ na jego obrady. Tym niemniej 
niektóre tematy wymagają choćby krótkiego omówienia. Jeśli chodzi o sprawy organizacyjne 
na uwagę zasługują działania zmierzające do daleko idącej integracji Związku z Geodezyjną 
Izbą Gospodarczą m.in. w najbliższym czasie zamierzają utworzyć wspólne biuro prowadzące 
merytoryczne zagadnienia obu organizacji.

Szczególne ożywienie wśród uczestników wywołały dwa tematy:
1) możliwość eksportu usług geodezyjnych i kartograficznych oraz ochrona polskiego 

rynku usług geod.- kart. przed zagranicznymi firmami,
2) walka z wykonawstwem świadczonym przez urzędników państwowych i 

samorządowych, stosunek pracowników ośrodków dokumentacji do wykonawców prac 
geodezyjnych oraz wysokość opłat pobieranych przez ośrodki.

Sytuację w eksporcie usług geodezyjnych przedstawił dyrektor GEOKARTU - Warszawa 
P.Leszek Fronckiel. Wygląda ona w przybliżeniu tak:

W Europie rynki zachodnie są praktycznie niedostępne dla wykonawstwa polskiego choć
by ze względu na przepisy chroniące te rynki przed obcymi. Rynki wschodnie są mało rozez
nane i obarczone dużym ryzykiem. Praktycznie dla nas pozostają kraje Czarnej Afryki i arab
skie kraje naftowe. Jednak aby marzyć o wygraniu przetargu poza granicami Polski trzeba 
stworzyć odpowiednie struktury organizacyjne (przedstawicielstwa) w krajach zainteresowania. 
Utrzymanie takich placówek jest bardzo kosztowne. GEOKART posiada takie placówki w wielu 
krajach i w tej chwili najrozsądniej byłoby podpisanie stosownej umowy Związku z tą firmą.

Druga strona medalu, to konieczność ochrony naszego rynku przed napływem obcego 
wykonawstwa. Są już liczne przykłady na to iż firmy zachodnie, wbrew obowiązującym przepi
som, wykonują prace geodezyjne i nie napotykają odporu ze strony polskiej administracji geo
dezyjnej.

Co do drugiego tematu to jest on tak powszechnie znany, że nie będę go szerzej rozwijał. 
Święta wojna między wykonawstwem a administracją geodezyjną, szczególnie odnosi się to do 
ośrodków dokumentacji, trwa. Wiadomo powszechnie, że jak Polska długa i szeroka kwitnie w 
geodezji "administracyjne prawotwórstwo".Teraz już inaczej wykonuje się prace geodezyjne nie 
tylko w każdym województwie ale prawie w każdym powiecie. Jednolity cennik na usługi świad
czone przez ośrodki jest interpretowany dowolnie przez większość starostów.

Po wysłuchaniu wypowiedzi uczestników zgromadzenia i znając ten temat z wielu innych 
spotkań przedstawiłem Prezesowi Związku p.Ludwikowi Będkowskiemu następującą sugestię do 
rozważenia przez Związek i GIG,

Czy nie byłoby celowym powołanie przy SGP klubu użytkowników ośrodków dokumentacji 
geod. -kart? Przecież olbrzymia większość sporów i spraw zapalnych, różnych nieporozumień, 
dotyczy konkretnego, czasem niewielkiego terenu.. Nie da się takich spraw rozwiązać central
nie. Istnieją już oddziały Klubu Pracowników Ośrodków Dokumentacji przy zarządach odd
ziałów SGP. Gdyby powstały analogiczne oddziały klubu użytkowników ośrodków, to pod egidą 
zarządu oddziału SGP, na wspólnych spotkaniach, przy udziale przedstawicieli administracji 
terenowej można by wiele spraw wyjaśnić i wiele sporów zażegnać. Oczywiście potrzebna jest 
dobra wola obu stron. Rozumiem, że nie jest to żadne panaceum na rozwiązanie tak 
nabrzmiałego problemu ale może stać się krokiem na drodze ku normalności w geodezji. Jeżeli 
Żydzi z Palestyńczykami, będący w krwawym konflikcie zasiadają do dyskusji pod auspicjami 
ONZ, to może warto i u nas te świętą-ale przecież nie krwawą wojnę,spróbować przynajmniej 
załagodzić zaczynając od dyskusji?Może okaże się wtedy,że ustępstwa będą konieczne z obu 
stron? Jednak powołanie takiego klubu może być skuteczne jedynie wtedy, gdy strona 
najbardziej zainteresowana (tj.Związek i GIG) wystąpiliby z taką propozycją.To tyle co do mer
itum.

Rotę gospodarza walnego zgromadzenia doskonale pełnił dyrektor OPGK w Zielonej Górze 
P.Stanisław Soszka wraz z grupą współpracowników. Wspólnie z obsługą Hoteliku SENATOR 
stworzyli bardzo miłą i serdeczną atmosferę, która znalazła uznanie i poklask u wszystkich 
uczestników.

Stanisław Kluska

WIZYTA U SĄSIADÓW.
Przewodniczący Słowackiego Stowarzyszenia Geodetów i Kartografów kol. Edward Matak 

zaprosił dwuosobową delegację SGP do Bratysławy w ramach tzw. wymiany bezdewizowej. 
Okazją do zaproszenia była dziesiąta rocznica powołania do życia organizacji geodetów słowac
kich oraz pięćdziesiąta rocznica powołania Geodetickeho a Kartografickeho Ustaw w 
Bratysławie. Nazwę instytucji podaję w brzmieniu oryginalnym ponieważ nie udało nam się, 
mimo pomocy kolegów słowackich, ustalić czy USTAV należy tłumaczyć jako przedsiębiorstwo, 
instytut czy też zakład. Pozostanę zatem przy nazwie firma gdyż jest to przedsiębiorstwo 
wykonawstwa geodezyjne - kartograficznego z elementami działalności badawczo - 
wdrożeniowej w tym zakresie.

Delegację polską na te uroczystości stanowili: Prezes SGP kol. Kazimierz Czarnecki i niżej 
podpisany.

W dniu 27 września br. w godzinach południowych, dla uczczenia dziesiątej rocznicy 
powołania, odbyło się uroczyste posiedzenie Rady Słowackiego Stowarzyszenia Geodetów i 
Kartografów z udziałem zaproszonych gości wśród których, obok delegacji polskiej, byli koledzy 
Peter Polak i Jizi Vaingat z Czeskiego Związku Geodetów i Kartografów, przewodniczący 
Słowackiej Izby Geodetów i Kartografów, przedstawiciele Słowackiego Związku Geodetów i 
wyższych uczelni technicznych. Referat omawiający osiągnięcia Stowarzyszenia wygłosił jego 
przewodniczący kol. Edward Matak. Uroczystość miała wybitnie kameralny charakter.

Po zakończeniu posiedzenia i obiedzie na który zaprosił nas gospodarz, zwiedziliśmy z 
kolegami czeskimi Stare Miasto w Bratysławie. Stwierdziliśmy, że w ciągu ostatnich trzech lat 
Stare Miasto zmieniło się nie do poznania. Czyste, stylowo wybrukowane ulice, odnowione 
zabytkowe kamieniczki, dużo barów i kafejek pełnych gości, a szczególnie młodzieży - zaczy
nał się przecież nowy rok akademicki.

W dniu 28 września wzięliśmy udział w konferencji naukowo - technicznej zorganizowanej 
przez oddział SSGK z okazji pięćdziesięciolecia działalności GKU. Wygłoszo szereg referatów 
omawiających działalność i osiągnięcia firmy, a także z dziedziny techniki i technologii

stosowanych w geodezji, kartografii i katastrze nieruchomości. W czasie obrad zabierali głos 
również liczni goście zaproszeni na imprezę, a m.in. przedstawiciele służb geodezyjnych 
Republiki Czeskiej i Republiki Węgierskiej, Armii Słowackiej i Armii Czeskiej, wyższych uczelni 
technicznych oraz byłych pracowników firmy. Od polskich geodetów pozdrowienia i życzenia dal
szych osiągnięć przekazał w krótkim ale bardzo pięknym wystąpieniu kol. Kazimierz Czarnecki.

Po obradach zaproszonych gości przyjmował obiadem w stołówce zakładowej dyrektor 
firmy pan Josef Barziak. Następnie odbyło się zwiedzanie poszczególnych zakładów firmy GKU 
zatrudnia łącznie 282 osoby. Mówiąc o zwiedzaniu firmy nie sposób pominąć tu centralnej 
składnicy map i dokumentacji geodezyjnej, w której króluje kol. Karol Badlik doskonale 
mówiący po polsku jako że matką jego jest Polka, a sam urodził się w Pabianicach k. Łodzi.

Zwiedzanie firmy zakończyła lampka wina (lub czegoś mocniejszego) serwowana przez 
samego Gospodarza, czemu towarzyszyła wymiana poglądów na tematy techniczne, organiza
cyjne i wyposażenia firmy. Zastępca dyrektora pan Jan Dobeś mówił nam o wieloletniej 
współpracy z Okręgowym Przedsiębiorstwem Geodezyjno-Kartograficznym w Lublinie. Prosił o 
przekazanie serdecznych pozdrowień dawnym i obecnym pracownikom przedsiębiorstwa 
szczególnie kolegom: Zenonowi Rozwałce, Stanisławowi Zarembie, Stanisławowi Margulowi i 
Eugeniuszowi Tesowi - co niniejszym czynię. Szczególnie dobrze i swobodnie czuł się tam koi. 
Kazimierz Czarnecki, który od dawna współpracuje z tą firmą przy zakładaniu osnów podsta
wowych na granicy naszych państw - z ramienia Politechniki Warszawskiej.

0 godzinie 18.00 zaproszono gości na wieczór koleżeński, który zorganizowano w Domu 
Kultury. Na wieczór zaproszono wszystkich obecnych i byłych pracowników firmy. Wieczór uroz
maiciły występy dziecięcego zespołu pieśni i tańca. Było bardzo miło i przyjemnie. Niestety, nasz 
pociąg odjeżdżał około godziny 21.Musieliśmy wcześniej pożegnać mile towarzystwo. Mamy 
jednak nadzieję, że wiele nowopoznanych osób spotkamy na VII Międzynarodowych Słowacko 
- Polsko - Czeskich Dniach Geodezji -Bratysława-2001.

Stanisław Kluska
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URZĘDOWE W YDAW NICTW A KARTOGRAFICZNE GŁÓWNEGO URZĘDU GEODEZJI I KARTOGRAFII
N A

52 MIĘDZYNARODOWYCH TARGACH KSIĄŻKI
WE FRANKFURCIE

GŁÓWNY URZĄD GEODEZJI I KARTOGRAFII

URZĘDOWE

KARTOGRAFICZNE

W dniach od 18 do 23 października br. odbyty się we Frankfurcie kolejne 
Międzynarodowe Targi Książki - wielki meeting autorów, tłumaczy, książek, wydaw
ców i dziennikarzy.

Tegoroczne 52 Międzynarodowe Targi Książki -  Frankfurt 2000, miały szczególne 
znaczenie dla Polski. Polska była bowiem ich Honorowym Gościem.

W polskim pawilonie nr 3, o wspaniałym wystroju architektonicznym, na powierzchni 
ponad 3000 mkw. (cała powierzchnia pawilonu wynosiła ok.5000 m^.) swoje dzieła 
prezentowało ponad 140 wystawców.
Zaszczytne miejsce zajęła prezentacja pt. „Kultura polska poprzez książkę", która 
zgrabnie przeprowadzonymi ciągami komunikacyjnymi połączona była z indywidu
alnymi lub grupowymi stoiskami polskich wydawców, a także wystawami 
towarzyszącymi.
fezy fora dyskusyjne: Nobel, Nike i Ikar były miejscem spotkań wybitnych polskich 
Poetów, pisarzy, laureatów nagrody Nobla, czy Nike z gośćmi targów. Tłumy 
zwiedzających uczestniczących w spotkaniach m.in. z Szymborską, Miłoszem, 
Tokarczuk, Bartoszewskim czy Balcerowiczem oraz z wieloma innymi czołowymi 
postaciami polskiej kultury i świata politycznego dobitnie świadczyły o dużym zain
teresowaniu naszą literaturą, a w „Kawiarni Literackiej" przy aromatycznej kawie 
zawsze można było spotkać polskich literatów, dziennikarzy, można było spokojnie, 
aczkolwiek w dużym gwarze, prowadzić dysputy targowe.

Wśród stoisk z książkami, pomiędzy wystawami plakatu, czy rysunku znanych pol
skich twórców znalazło się także miejsce na prezentację urzędowych wydawnictw  
kartograficznych Głównego Urzędu Geodezji i Kartografii, które uzupełniły 
polską działalność edytorską.

W naszym stoisku o powierzchni 8 m kw. w wykwintnej scenerii prezentowane były:
Mapa topograficzna Polski w skalach: 1:10 000 i 1:5 0  000
Mapa sozologiczna Polski w skali 1:50 000
Mapa hydrograficzna Polski w skali 1:50 000
Mapa ścienna aglomeracji w skali 1 :50 000
Mapa przeglądowa Polski w skali 1:500 000
Lotnicza mapa Polski ICAO w skali 1:500 000
Mapa administracyjna Polski w skali 1 :750 000
mapy tyflologiczne (dla niewidomych i słabowidzących) w różnych skalach
Atlas Rzeczypospolitej Polskiej
wydawnictwa książkowe.
Prezentacją w /w  wydawnictw zajmowały się: Henryka Całka i Teresa Dąbrowska z 
GUGiK oraz Halina Szłapczyńska z CODGiK, które były jednocześnie autorkami kon
cepcji merytorycznej i artystycznej wystroju stoiska stwarzając tym miły nastrój oraz 
interesującą i przyjazną atmosferę dla zwiedzających.

Zainteresowanie naszym stoiskiem było dla nas zaskakujące. Nie sądziliśmy, że 
miłośnicy literatury pięknej w tak dużym stopniu będą interesować się mapami. 
Stoisko nasze oblegała młodzież i ludzie starsi, którzy chcieli zobaczyć na mapie 
miejsca, gdzie się urodzili oni lub ich dziadkowie, gdzie mieszkali podczas dłuższego 
lub krótszego pobytu w Polsce.
Gośćmi naszego stoiska byli także ludzie nauki, pracownicy ośrodków kultury polskiej 
w Niemczech. Tych ostatnich szczególnie interesowała mapa administracyjna Polski 
oraz Atlas Rzeczypospolitej Polskiej.
W naszym stoisku gościliśmy również wydawców z branży kartograficznej innych kra
jów (Węgrzy, Niemcy, Rosjanie), którzy byli zaskoczeni i pełni uznania dla GUGiK, za 
t o , że urzędowe wydawnictwa kartograficzne zaistniały we Frankfurcie. Warto w tym 
miejscu podkreślić, że GUGiK po raz pierwszy prezentował urzędowe wydawnictwa 
kartograficzne na Targach we Frankfurcie i był na razie jedynym wystawcą z kraju 
postkomunistycznego, który przedstawił swoje wydawnictwa udostępniane z państ
wowego zasobu geodezyjnego i kartograficznego.

Naszymi gośćmi byli także ludzie ze świata polityki, np. m.in. Władysław Bartoszewski 
oraz kultury -  red. Jacek Żakowski z którym i mamy nawet pamiątkowe zdjęcia.

Reasumując, przedsięwzięcie było udane.
Zostaliśmy zauważeni i zaistnieliśmy w  świadomości w ystaw ców  i gości 
Międzynarodowych Targów książki - Frankfurt -  2 0 0 0  , a stało się to 
między innym i dzięki aktywności Departamentu ds. Państwowego Zasobu 
Geodezyjnego i Kartograficznego przy współdziałaniu CODGiK.
Mam nadzieję, że nie był to występ jednorazowy i nowy, XXI wiek powitamy we 
Frankfurcie nowymi wydawnictwami kartograficznymi.

Henryka Całka 
Departament d/s Państwowego Zasobu 

Geodezyjno-Kartograficznego

P.S. W 52 Międzynarodowych Targach Książki we Frankfurcie w branżowym pawilonie 
nr 5 - wzięło udział ponad 200 wydawnictw kartograficznych z całego świata ze 
strony polskiej swoje mapy, plany, atlasy prezentowały: PPWK i WZKart.
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KOMUNIKAT Nr 2

POLSKA AKADEMIA NAUK
Sekcja Geodezji Gospodarczej Komitetu Geodezji PAN 

AKADEMIA INŻYNIERSKA W POLSCE
G re m iu m  N-T ds. G eo dez ji, K a r to g ra f ii ,  K a ta s tru  i N aw ig ac ji 

STOWARZYSZENIE GEODETÓW POLSKICH

Warszawa, dnia 05.10.2000 r.

S ekcja G eodez ji in ż y n ie ry jn e j

N a w ią zu ją c  do k o m u n ik a tu  n r I z d n ia  21 m a rca  2 0 0 0  r, o rg a n iz a to rz y  u p rz e jm ie  z a p ra s z a ją  na

V  Konferencję Naukowo - Techniczną pt. PROBLEMY AUTOMATYZACJI W  GEODEZJI INŻYNIERYJNEJ
k tó ra  o d b ę d z ie  się w  dn ia ch  2 9 -3 0  m a rca  20 01  r w  pom ieszcze n ia ch  D om u Techn ika  w  W a rsza w ie  u l. C zack iego 3 / 5

Milo nam jest zakomunikować, że Komitet Naukowy i Organizacyjny V KNT postanowili prosić o przyjęcie patronatu honorowego konferencji niżej wymienionych 
Panów:

Dr inż. Marka NAGLEWSKIEGO- Sekretarza Stanu w Ministerstwie Spraw Wewnętrznych;
Dr inż. Kazimierza BUJAKOWSKIEGO - Głównego Geodetę Kraju;
Prof. dr. inż. inż. Dr h. C. Bogdana NEYA- Przewodniczącego Komitetu Geodezji PAN Prof. dr hab. inż. Eugeniusza BUDNEGO - Prezesa Akademii Inżynierskiej w Polsce. 

Prof. dr hab. inż. Kazimierza CZARNECKIEGO - Prezesa SGP Inż. Jerzego JASIUKA - Dyrektora Muzeum Techniki w Warszawie.
W czasie konferencji przewidujemy wygłoszenie około 30 referatów naukowych. Do dnia dzisiejszego organizatorzy otrzymali zgłoszenia 19 artykułów. Brak więc jest 

jeszcze 11 referatów Prosimy więc ponownie Kolegów o jak najszybsze zgłoszenie referatów dobrze byłoby gdybyśmy zgłoszenia te otrzymali do 25.10 r bowiem termin 
nadesłania tekstu referatów mija 15 listopada 2000 r Opracowane referaty napisane w dwóch egzemplarzach wraz z dyskietką, która zostanie zwrócona autorom w czasie 
rejestracji przed rozpoczęciem konferencji, przesyłamy na adres organizatorów. Koledzy, którzy wcześniej zgłosili referaty otrzymali już od organizatorów wskazówki doty
czące jednolitego przygotowania materiałów. Dla Kolegów, którzy zgłoszą chęć przygotowania swoich prac do 25.10 br. otrzymają wspomniane wskazówki jak najszybciej, 
tak by mogli bez pośpiechu w przewidzianym terminie tj. do połowy listopada nadesłać swoje opracowania.

Adresatów niniejszego Komunikatu nr 2 prosimy uprzejmie o zainteresowanie konferencją swoich młodszych kolegów z miejsca pracy, do których nie mamy adresów, 
aby zmobilizować ich do zgłoszenia udziału w konferencji oraz ewentualnie zgłoszenia przygotowania a następnie opracowania referatu. Organizatorzy serdecznie 
zapraszają nowych Kolegów o odważne podjęcie decyzji i przedstawienie swoich osiągnięć naukowych.

Tradycyjnie już w ramach konferencji organizujemy wystawę najnowszych rozwiązań konstrukcyjnych instrumentów geodezyjnych oraz zastosowania w pracach geo
dezyjnych nowoczesnych technologii. W tej sprawie wystąpimy pod koniec tego roku kalendarzowego do szeregu znakomitych firm, by wzorem poprzednich czterech kon
ferencji przygotowały swoje stoiska wystawowe. Pisma z zaproszeniem w tej sprawie do prawie 30 firm  wyślemy zaraz po Nowym Roku.

Koszt uczestnictwa w konferencji ustalono tylko na 380.00 zł. Natomiast opłata za powierzchnię wystawienniczą wynosi 200.00 zł za I m kw. wynajmowanej powierzch
ni, jednak nie mniej niż 500.00 zł. Opłata za udział w konferencji personelu wystawców wynosi 100.00 zł od osoby.

W ramach wniesionych opłat konferencyjnych uczestnicy otrzymają Wydawnictwo konferencyjne zawierając zbiór referatów, które będzie wydawane w czasie rejestracji 
przed rozpoczęciem konferencji, obiad w pierwszym i drugim dniu konferencji, kawa, herbata, lub inne napoje w czasie przerw między sesjami, oraz sfinansowane spotka
nia koleżeńskiego przy szwedzkim stole 29 marca 2000 r wieczorem w pierwszym dniu konferencji.

Należność za udział w konferencji prosimy uprzejmie wpłacić w zależności od możliwości finansowych Instytucji albo jeszcze w tym roku lub do dnia 28 lutego 2000 r. 
Natomiast opłaty za wynajem powierzchni wystawowej w terminie do dnia 15 marca 2000 r. Przelewu należy dokonać na konto:

Stowarzyszenie Geodetów Polskich
BBG IV 0. Warszawa Nr konta: 11601120-6770-13 2 V KNT Problemy automatyzacji
Zakwaterowanie, zamiejscowi Uczestnicy V KNT załatwiają sobie we własnym zakresie. W celu ułatwienia zakwaterowania, organizatorzy konferencji w załączeniu 

przesyłają wykaz hoteli i ich adresy z numerami telefonów. Zamówienia miejsc w hotelach należy dokonać najpóźniej na jeden miesiąc przed terminem konferencji. 
Zamówienia można składać pisemnie, telefonicznie lub za pomocą faksu.

Niezbędnych informacji o konferencji udziela Sekretariat Zarządu Głównego Stowarzyszenia pod telefonem (0-22) 826 87 51 w godzinach urzędowania 8,00-16.00
W imieniu organizatorów Konferencji łączymy serdeczne koleżeńskie pozdrowienia i pozostajemy z wyrazami szacunku i poważania! Oczekując na miłe spotkanie w cza

sie V Konferencji N-T „PROBLEMY AUTOMATYZACJI W GEODEZJI INŻYNIERYJNEJ",
Przewodniczący Komitetu Naukowo- Organizacyjnego 

Prof. dr hab. inż. Stanisław PACHUTA

Hotel Telefon Fax Adres

Saski 620-46-11 620-11-15 pl. Bankowy 1
Garnizonowy 827-23-65 827-23-65 ul. Mazowiecka 10
Harenda 826-26-25 826-26-25 ul. Krakowskie Przedmieście 4/6
Warszawa 826-94-21 827-18-73 pl. Powstaców Warszawy 9
MDM 621-62-11 621-41-73 pl. Konstytucji 1
Metropol 629-40-01 625-30-14 ul. Marszałkowska 99a
Forum 621-02-71 625-04-76 ul. Nowogrodzka 24/26
Victoria 657-80-41 657-80-57 ul. Królewska 11

Wydawca Zarząd Główny Stowarzyszenia Geodetów Polskich, 00-043 Warszawa, ul. Czackiego 3/5, tel. (0-22) 826-87-51.
Skład: „STUDIO KOM” s.c., Białystok, Malmeda 3, tel./fax (0-85) 744-58-66.

Druk:Okręgowe Przedsiębiorstwo Geodezyjno-Kartograficzne S-ka z o.o. w Białymstoku, Nakład: 4000 egz.
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